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VOORWOORD 

Bij het schrijven van dit voorwoord vroeg ik mij a f hoeveel mensen wekelijks, o f mis
schien zelfs dagelijks, geconfronteerd worden met sport. Op de allerjongsten na, 
bijna iedereen vermoed ik. Veel Nederlanders doen actief mee aan allerlei sporten, 
vaak georganiseerd, soms ongeorganiseerd, soms als beroeps, maar meestal als ama
teur. Laatstgenoemd woord karakteriseert overigens heel goed waar het deze spor
ters o m gaat. Het betekent immers 'liefhebber'. Ook liefhebbers zi jn zij die van sport 
genieten als toeschouwer, in de stadions, en de sporthallen, op de sportvelden en de 
ijsbanen, langs de routes voor het wielrennen enzovoorts. 
Velen volgen h u n favoriete sport via radio, televisie en krant. K i j k t u eens bij de boek
handel naar het overstelpende aanbod van zowel algemene als specifieke sportbla
den. Materiaal genoeg zou ik denken. E n dan praten we niet eens over de vele perio
dieken die door de sportverenigingen zelf worden gemaakt en uitgegeven. 

Aangezien er geen reden is te veronderstellen dat Diemen sterk afwijkt van het alge
menen patroon betreffende sport, ontstond al weer enige ti jd geleden bij bestuur en 
redactie van onze vereniging het idee een nummer van ons blad te wijden aan de 
geschiedenis van de sport in Diemen. Dat heeft de redactie geweten! Het vergaarde 
materiaal en het aantal sportverenigingen zi jn dermate overvloedig, dat op zi jn 
minst nog een nummer nodig zal zi jn om u enigszins een inzicht te geven in dit 
onderwerp. Dat is er de oorzaak van dat een aantal sporten er een beetje bekaaid 
afkomt en sommigen zelfs helemaal niet worden behandeld. We hopen dit later in 
een tweede nummer goed te maken. 

In het voor u liggende nummer zult u twee artikelen aantreffen over interessante 
perioden uit de geschiedenis van D.V.A.V., de voorloper van sv Diemen. Hopeli jk zu l 
len deze stukken niet alleen de voetballiefhebbers bekoren. Dat het interview met 
burgemeester Bob de H o n , over zi jn destijds voor veel ophef zorgende maatregel om 
fans van FC Utrecht terug te sturen wegens het uiten van racistische leuzen, ineens 
weer zo actueel is geworden kon niemand bevroeden. Ook kunt u iets lezen over de 
relatie van een aantal bekende /Ijdx-voetballers met Diemen. Boeiend is verder het 
artikel over de Diemer IJsclub. Daarna kunt u in het kort kennis maken met een 
Diemense zwemster die zich indertijd in deze sport heeft onderscheiden. Ook een 
artikel over de " H e l van D ie m e n" ontbreekt niet. Wielerfans weten wat hiermee 
wordt bedoeld. Anderen na lezing ook. Aan de bokssport is uiteraard ook gedacht. 
Als regelmatige treinreiziger heb ik diverse malen het genoegen gesmaakt om tijdens 
de reis tussen Diemen en Amsterdam te praten met Bert van Sijtveld, een voormali
ge marathonloper op topniveau. U kunt nu kennis nemen van zi jn bijzonder inte
ressante verhalen. 

Een sponsor, die anoniem wenst te blijven, heeft het mede mogelijk gemaakt dat dit 
nummer kon verschijnen. Echter voor een groot gedeelte hebben we dit blad uit 
eigen middelen bekostigd. O m de uitgaven van toekomstige nummers te garanderen 
zoekt de H K D nog naar een aantal nieuwe sponsors. Wellicht kent u , lezer, 
potentiële sponsors. Als dat zo is, laat het ons weten. Ik weet zeker dat u veel zult 
leren over weer een nieuw aspect van de rijke Diemense geschiedenis. 

John Cuijpers 
ISSN 0929-9068 
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1931-1956 
25 JAAR D.V.A.V. AAN DE OUDERKERKERI_AAN 

w m 
D f E M E R V O E T B A L - E N A T H L ET I E K V E R E N IG I N G 

Taco ten Dam 

De huidige voorzitter van sv Diemen, Fred Lunstroo, is een typische exponent van een oer-DVAVer. Zijn 
ooms speelden in de allereerste D.V.A.V.-teams en in 1953 startte hij zeifin het welpenteam een voetbal

carrière bij D.V.A.V. die vijfenveertig jaar zou duren. Hij was eindredacteur van het clubblad, deed talrijke 
hand- en spandiensten voor de vereniging en werd later penningmeester. Momenteel is hij voorzitter van een 
bloeiende vereniging, sv Diemen telt honderden leden en neemt met tientallen teams, waaronder zeer veel 
jeugd, deel aan de competitie. De voetbalclub bezit een prachtig complex op sportpark De Diemen. Maar Fred 
Lunstroo voetbalde in 1953 aan de toenmalige Ouderkerkerlaan, waar de historie van D.V.A.V. in 1931 begon. 

E n t h o u s i a s m e 
In het begin van de jaren derdg was Diemen een dorp met ruim 
4000 inwoners, van wie iets meer dan de helft mannen waren. 
Het dorpsleven speelde z ich voornameli jk a f rond de 
Hartveldseweg en de Diemerbrug, waar zich de kerken, de 
meeste woningen, winkels, kroegen en de wat chiquere uitspan
ningen bevonden. Het maatschappelijk leven was in die tijd 
sterk verzuild. Lange tijd waren de politieke en maatschappe
lijke verhoudingen in Diemen gedomineerd door de rooms-
katholieken en de hervormden. Door de komst van vele nieuw
komers in de jaren twintig nam het aantal niet-gelovigen in 
Diemen sterk toe en werden de oude verhoudingen verstoord. 
Ook Diemen had in 1931 zwaar te lijden onder de wereldwijde 
economische crisis en telde veel werklozen onder de beroepsbe
volking. SDv4P-gemeenteraadslid C h . Martens zag de ontwikke
lingen binnen Diemen met lede ogen aan en zette zich in voor 
de werklozen. Hi j beijverde zich onder andere voor de aanleg 
van een gemeentelijk sportterrein met doelpalen, dat in 1931 
aan de Ouderkerkerlaan officieel werd geopend. Op het veld 
kwamen avond aan avond jongens en mannen bijeen die onder
ling voetbalwedstrijdjes speelden. De toen 14-jarige Gerrit Smit 
was een van hen. Hi j woonde aan de Ouderkerkerlaan 25, waar
van de tuinkant grensde aan het sportveld. Tot diep in de avond 
werd er vaak nagepraat op de vaste afspreekpunt voor de deur 

Rcdact-e «n Admlnittr. MM-i l l E IU lWS" Kwartasl-

A d n s : 
Harivel<l^h«w«g 18 

D I E H E N 

T«l«loon-. 54976 

MM-i l l E IU lWS" Hal)ia,-r- ,. „ 1.25 
Jaar- „ .. 2.50 

L O S S E N U M M E . - * S 
5 . -ENT 

A d n s : 
Harivel<l^h«w«g 18 

D I E H E N 

T«l«loon-. 54976 

OFFICIEEL ORGAAN 
D E R 

D I E M E R V O E T B A L - E N A T H L E T I E K V E R E E N C i l i ' 

Hal)ia,-r- ,. „ 1.25 
Jaar- „ .. 2.50 

L O S S E N U M M E . - * S 
5 . -ENT 

7 e jaargang, 1 april 1936 

van Kaskens, die in zijn zaak een duidelijk zichtbare klok had 
hangen. De afspraak was dan ook vaak: zie je onder de klok van 
Kaskens. Het verhaal wi l dat op een avond een aantal jongens bij 
banketbakker Jan Nibbelink op de stoep stond met de vraag om 
een voetbalclub op te richten. 
Het enthousiasme dat het voetballen op het veldje teweeg
bracht, kreeg een vervolg in de gesprekstof bij kapper J . H . 
Muller aan de Hartveldseweg 18. Bovendien vond Muller dat er 
in Diemen voor de jeugd bitter weinig vertier was. Natuurli jk 
konden de muziekliefhebbers terecht bij de Diemer Harmonie, 
de sportliefhebbers kwamen er echter bekaaid af. Alleen de 
Diemer IJsclub was een actieve vereniging, maar er was niet iede
re winter ijs en dan nog bleven er veel maanden over zonder ver
maak. Muller, die zich hier in de jaren twintig had gevestigd, 
was een geboren Groninger In zijn jonge jaren had hij gevoet
bald bij Velocitas tot een blessure hem dwong te stoppen. 

(foto archief HKD) 
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Kapper Jan H. Muller, voorzitter D.V.A.V. van 1931-1942 (foto 
archieffam. Muller). 

O p r i c h t i n g 
De liefde voor de voetbalsport was echter alti jd gebleven en n u 
in Diemen veel mannen met de ziel onder h u n werkeloze 
armen rondliepen, sprak Muller in zi jn zaak met klanten over 
de opr icht ing van een voetbalclub in Diemen. Ook tijdens zi jn 
werkzaamheden als voorzitter van de winkeliersvereniging 
ontmoette Mul ler enkele enthousiaste medestanders, onder 
wie de al eerder genoemde Jan Nibbelink. Deze banketbakker 
was uit D e n Haag meegekomen met bakker Baak, die zi jn zaak 
had op de hoek van de Ouddiemerlaan en de Muiderstraat-
weg. E r ging een gerucht door Diemen: "Heb je het al gehoord? 
E r wordt een voetbalclub opgericht!" Op 16 ju l i 1931 was het 
inderdaad zover. Enkele tientallen mensen meldden zich in 
het bovenzaaltje van hotel café restaurant De Kroon aan de 
Muiderstraatweg en richtten een voetbalvereniging op. Mul ler 
werd voorzitter. Jan Nibbel ink penningmeester en H . C . van 
Daalen, een koude bakker (hij bracht brood rond), werd secre
taris. De overige bestuursleden waren de Werkspoor-werknemer 
T . M a r k m a n n , de winkelier in elektrische zaken H . Schone-
meijer, G . Pieterse, de schoenmaker van het Achterom en M . 
Martens. Kapper Mul ler had wel een idee voor een naam van 
de nieuwe voetbalclub. De geboren Groninger kwam met 
Diemer Voetbal- en Athletiek Vereeniging (D.V.A.V.) , een variant op 
G.V.A.V., de naam van de roemruchte vereniging uit zi jn 
geboortestreek. D.V.A.V. was niet verbonden aan een kerkelijke 
r icht ing en was als zodanig een neutrale vereniging. 

Reacties 
Veel voetballers uit Diemen voetbalden door de nood gedwon
gen bij TWM in de Watergraafsmeer en vroegen overschrijving 
aan naar de nieuwe club in Diemen. De christelijke dorpsge
noten reageerden verschillend. De meeste voetballers onder 
hen bleven l id van De Geuzen in Amsterdam-Oost. Het was 
echter opvallend dat kort na de oprichting T . H a r k i n k , die 
toen ook in het bestuur van de hervormde kerk zat, tweede 
voorzitter van D.V.A.V. werd. 
In tegenstelling tot de hervormde dorpsgenoten moesten de 
katholieken in het geheel niets hebben van de nieuwe vereni
ging. I n navolging van het landelijke beleid werden de leden van 
de rooms-katholieke kerk in Diemen aangemoedigd om lid te 
worden van 'eigen' verenigingen. Tot dat moment speelden de 
meeste katholieke jongens uit Diemen bij De Meer en Wilskracht 

in de Amsterdamse Watergraafsmeer. Met de dreiging van de 
komst van een nieuwe voetbalclub in Diemen zocht de pastoor 
koortsachtig naar mogelijkheden om de katholieke jongens bij 
de nieuwe vereniging weg te houden. Even opperde hij zelfs het 
idee De Meer naar Diemen te halen, maar uiteindelijk werd een 
dag voor de opricht ing van D.V.A.V. de Rooms Katholieke 
Sportvereni^ng Diemen (R.K.S.V. Diemen) opgericht. 

Pappot 
Beide verenigingen zochten naar een geschikt voetbalveld in 
Diemen. Dat was een moeilijke opgave. Zelfs het grote Ajax, 
dat zi jn houten stadion aan de Middenweg op de hoogte van 
het Christ iaan Huygensplein in Amsterdam moest verlaten, 
had tevergeefs naar een geschikte locatie in Diemen gezocht. 
Maar het kersverse bestuur van D.V.A.V. toonde zich slag
vaardig. Op een regenachtige zondagavond togen voorzitter 
Muller en bestuurslid Nibbelink naar Gerrit Pappot aan de 
Ouderkerkerlaan 95. Zoon Jan Muller herinnert zich: " M i j n 
vader had grote haast. Ze hebben urenlang zitten kletsen o m 
Pappot zover te krijgen dat hij het grasland achter zijn huis 
verhuurde. Uiteindelijk stemde hij toe; de boeren hadden het 
ook niet breed in de crisisti jd en konden best een extra centje 
gebruiken." De grote haast van Muller c.s. zal ongetwijfeld 
mede ingegeven zi jn door de wetenschap dat Gerrit Pappot 
van katholieke huize was... 

Hoe belangrijk de keuze voor het veld aan de Ouderkerkerlaan 
zou zijn, bleek uit de spoedige teloorgang van de katholieke 
concurrent. Enkele jaren na de oprichting moest R/C.S. VI Diemen 
opgeheven worden, omdat door de afgelegen ligging van haar 
velden de leden wegbleven. De katholieke voetballers uit 
Diemen moesten weer naar De Meer of Wilskracht in Amsterdam. 

C l u b t e n u e 
Met het overhalen van Pappot om zijn weiland te verhuren, was 
de klus nog niet geklaard. Het stuk land werd namelijk door 
een sloot in tweeën gedeeld. Met man en macht werd de grond 
speelklaar gemaakt. De sloot werd gedempt met gemeentevuil 
en afval van het toenmalige pretpark aan de Jan Bertsstraat, het 
Lunapark, en werd daarna afgedekt met graszoden. In septem
ber opende burgemeester mr A. de Wolf f het voetbalveld en 

Het afspreekpunt voor D.V.A. V. 'ers, onder de klok van de winkel van 
Kaskens op de hoek van de Hartveldseweg/Ouddiemerlaan. Even ver
derop aan de Hartveldseweg zat de zaak van kapper Muller (foto 
archief HKD). 
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kon D.V.A.V. meedoen in de competitie met drie seniorenteams 
en een aspirantenelftal. O m de leden niet meteen op kosten te 
jagen, werd gekozen voor een eenvoudig clubtenue: iedereen 
had thuis nog wel een wit shirt en een zwarte broek. De club 
kreeg, zeker bij de bezoekende Amsterdamse clubs, al snel het 
imago van een boerenclub. Dat was natuurl i jk niet zo gek voor 
een club die een veld aan de landelijke Ouderkerkerlaan 
bespeelde waarop door de week het vee graasde in aanwezig
heid van een stinkende mestput en een hooiberg. 
Sportief gezien verliepen de eerste jaren zeer goed. I n het 
tweede seizoen werd het eerste elftal kampioen en promoveer
de naar de tweede klasse van de Amsterdamsche Voetbal Bond 
(A.V.B.). E r moest op zondag wel gewacht worden tot twaalf 
uur, omdat de hervormde kerkgangers stonden op een rustige 
zondagmorgen. Het was trouwens onmogelijk dat de katho
lieke jongens uit Diemen die bij De Meer speelden D.V.A.V. als 
tegenstander konden krijgen. De Meer speelde, zoals dat hoor
de in die jaren, alleen tegen andere katholieke clubs, die zich 
hadden verenigd in een eigen bond. Ook de hervormden 
speelden een eigen competitie, op zaterdag uiteraard. 

Verenigingsleven 
Voorzitter Mul ler en z i jn bestuursleden zochten intussen naar 
mogeli jkheden o m het verenigingsleven meer gestalte te 
geven. Ten eerste koos men al snel voor meer eigen identiteit 
door te kiezen voor het bekende verticaal gestreepte blauw
witte shirt en een zwarte broek. Het z i jn de kleuren, waar sr 
Diemen tot op de dag van vandaag in speelt. 
Een tweede belangrijke stap om leden en donateurs meer bij 
elkaar te brengen was het uitbrengen van een eigen clubblad. 
Op 1 april 1936 verscheen het eerste D.l<i4.K-Nieuws. Voorzitter 
Muller schreef persoonlijk het eerste artikel onder de titel "Een 
nieuwe mijlpaal". Hi j spoorde de leden aan: "Behoudt de goede 
geest in Uwe vereeniging, weest onder alle omstandigheden 
sportief, opdat elke tegenstander gaarne tegen U speelt." 
De inhoud van het clubblad zou een goed beeld gaan geven van 

Een kijkje uit liet zolderraam van de boerderij van Gerrit Pappot aan 
de Ouderkerkerlaan 95 met zicht op het toegangspad, het hokje van 

J. Vermeulen en de (besneeuwde) voetbalvelden van D.V.A.V. (foto 
archiefHKD). 

Gerrit Pappot (foto archief Guus Pappot). 

het drukke verenigingsleven. Tijdens vergaderingen in café 
Flinkevleugel (hoek Hartveldseweg en Jan Bertsstraat) kwam de 
toestand van het veld en de behuizing in de kleine houten keet 
regelmatig ter sprake. Zo werd er geklaagd over de vele afgelaste 
wedstrijden en het gebrek aan douches in de kleedkamer. Het 
was inderdaad zo dat clubmensen zondagochtend vroeg in de 
weer waren om met emmers en dweilen het veld droog te 
maken. In de beginjaren konden de spelers zich wassen met 
water uit de sloot. De club stelde daarvoor speciale bakjes ter 
beschikking. De penningmeester - na een jaar werd Jacques 
Vermeulen dat - deed een oproep om de voetbalschoenen voor
al op uitstekende spijkers te controleren. Curieus genoeg niet 
om de tegenstander te ontzien, maar "omdat de nieuwe ballen 
er uitzien alsof ze met een mes zi jn bewerkt". 
Ook was er een vraag om grammofoonplaten voor de muzika
le omli jst ing op het voetbalveld; " K o m menschen, er is hier en 
daar nog wel een marschje wat wel gemist kan worden, want 
de radio staat toch bijna alti jd aan." 

Sociaal leven 
De propagandacommissie organiseerde wekelijks bij Fl inke
vleugel een clubavond, waar de leden zich konden vermaken 
met klaverjassen, biljarten o f dammen. Ook waren veel leden 
actief betrokken bij een toneelclub. Zo studeerden de leden 
een revue i n , die met groot succes voor honderden mensen op 
een dinsdagavond in januari 1937 werd opgevoerd. Regisseur 
en spelers, maar ook schilders, timmerlieden en kostuumma
kers waren maandenlang in de weer geweest om de uitver
kochte voorstelling in De Kroon tot een succes te maken. De 
toneelclub zou regelmatig uitvoeringen hebben, zoals "Het 
Slippertje" en " D e Macht der Vrouw". 
Toen in 1936 D.V.A.V. haar eerste lustrum vierde, was er een 
groot tweedaags zomerfeest op het gemeentelijk sportterrein. 
Met man en macht werd er vanaf ha l f zes 's morgens gewerkt 
om kraampjes en tenten op te zetten. E r was een oliebollentent, 
een schiettent, een waarzeggerstent, de vrouw met de baard 
onbrak niet en er was hardrijden op de fiets. E n natuurlijk gin
gen de beentjes van de dansvloer op het bal onder leiding van 
Henk Reusink. Een zwaar onweer op de tweede dag zorgde voor 
minder bezoekers, maar met penningmeester Jacques 
Vermeulen keek D.V.A.V. uiteindelijk tevreden terug op een 
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geslaagd feest. 
Sportieve prestaties 
Op sportief gebied verliepen de zaken voortvarend voor D.V.A.V. 
Het eerste elftal, dat uit zeer jonge dorpsgenoten bestond, trok 
op zondag honderden toeschouwers. De entreeprijs bedroeg 
normaal 20 cent, maar bij bezoek van clubs die zelf blijkbaar 5 
cent meer vroegen bij hun thuiswedstrijd, was de penning
meester van D.V.A.V. onverbiddelijk. Ook dan rekende hij op 
zondag een kwartje, maar hij gaf de Diemenaren wel de gelegen
heid van donderdag tot en met zaterdag bij kapper Muller in de 
zaak een kaartje van 20 cent aan te schaffen. Werkelozen betaal
den, net als de jeugd, een gereduceerd tarief: 10 cent. In maart 
1938 waren honderden dorpsgenoten getuige van de spannende 
kampioenwedstrijd tegen N.O.S. die met een benauwde 2-1 werd 
gewonnen. D.V.A.V. promoveerde daarmee naar 4e klasse van de 
Koninklijke Nederlandse Voetbal Bond. De Diemer Harmonie speelde 
in de rust reeds vrolijke marsen en na afloop trok een lange stoet 
naar het clublokaal op de Hartveldseweg. Bij wijze van uitzonde
ring had de burgemeester vergunning verleend "voor een muzi
kale wandeling met de vlag voorop." D o l f van der Wielen zorgde 
die avond voor de muzikale omlijsting. Het clubblad maakte 
melding van de "vroolijke klanken van den D.V.A.V.-marsch, 
welke door allen braaf werd meegezongen." Gerrit Smit maakte 
deel uit van het kampioenselftal: "We hadden een heel sterk 
team. Bij hoge voorzetten stompte keeper Joop Niemans, die ook 
bokste, de bal moeiteloos naar de middencirkel. Ook de smid 
Arie van D i j k had een geduchte reputatie als verdediger. We lie
pen alti jd te kletsen in het veld, ook met de tegenstander. Op een 
gegeven moment zei een speler van Gold Star me dat je beter tegen 
een m u u r kon oplopen dan tegen die rooie, doelend op de kleur 
van Aries toenmalige haar." 

Ook de lagere elftallen speelden met veel plezier. Zo had het 
derde elftal, met T h e o M a r k m a n n als gangmaker, de naam een 
humoristenelftal te z i jn . E r gebeurde alti jd wel wat. Een wed
stri jd tegen DJK3 moest eens onderbroken worden omdat een 
aanvaller van de tegenpartij plotseling zi jn gebit kwijt was. De 
scheidsrechter blies a f en met vereende krachten werd gezocht 
naar het gebit. N a lang zoeken werd het gevonden. De onge
lukkige DJK-speler veegde het gebit a f aan zi jn voetbalbroek en 
bracht het weer in zi jn mond, waarna de wedstrijd (waar
schi jnli jk tandenknarsend) werd voortgezet. 

M o b i l i s a t i e 

I n oktober 1939 wierp de Tweede Wereldoorlog ook zijn scha-

Diemer Voetbal- en Athhtiek Vereniging „D.V.A.V." 
Opgericht 16 juli 1931 T«le(oon S0391 

/JA 
Zondag a.s. speelt D.V.A.V. • 
aanvang uur. Ligging speelterrein . 

Samertkomst: uur nit Diemea.pi — 

Door de elftal-comm. zijt gij gekozen als A 
fietsi 

l.'iv opkonwt la noodzakciyk cn trouweim Uw 
pUrht. Arschryv-lng alleen by uiterste noodiaal. 
met Brondigo reOenen, uiteriyit Vrijdagavond 
aan do wedstrijdieer. J. VAN S T R A A I E N , 

Burg. de Kievletstrjat 122, Diemen 

. voor deze wedstrijd. 

De Sücretaiis. 

KOMT U WOENSDAG T R A I N E N ! 7.30 uur present! 

Aanschrijfkaart voor D.V.A.V. (archiefsv Diemen). 

duwen vooruit in het landelijke Diemen. Veel jongemannen 
werden opgeroepen voor de mobilisatie. Een van hen was Gerrit 
Smit, die gelegerd werd in Veenendaal. Zoals zoveel voetbalclubs 
in den lande moest ook D.V.A.V. alle zeilen bijzetten om de 
opengevallen plaatsen in de elftallen op te vullen. Op zaterdag 
wist men vaak niet wie er op zondag konden spelen. I n Diemen 
werden soldaten onder andere ondergebracht in de houten 

Het eerste aspirantenteam van D.V.A.V. in 1931. Van links naar 
rechts (staand): Andries IJsendijk, Bertus Schulp, Rijk Hoogland, 
Gerrit Smit, Zacharias van Geemert, Piet de Jong Cor van Veluwe, 

Jaap Mögelin en Han Poster; (hurkend): Arie van Dijk, Joop Niemans 
en Jan Veenema (foto archiefsv Diemen). 

Dezelfde leden van het aspirantenteam uit 1931, nu gefotografeerd 
tijdens de receptie van het 25Jarig bestaan van de D. V.A. V. Van links 
naar rechts (staand): Jaap Mögelin, Andries IJsendijk, Rijk Hoogland, 
Gerrit Smit, Zacharias van Gemert, Piet de Jong Cor van Veluwe en 
Han Poster; (hurkend): Bertus Schulp, Arie van Dijk, Joop Niemans 
en Jan Veenema (foto archief Gerrit Smit). 

A t t e n t i e ! 

700R ZOaDAG. 5 . u ? R I L 1936. 
I e E L F T A L . T h u i s t e g e n Z . S . V . C . , d e s n n m i d d a g s Z u u r . 

J , H i e m n n s 

k. V . D i j k H . V o s 

W. V o s D . G e e r d i n g J . V e n o m a S r . 

k. v . d . L a a r - W . d e ' i l i t - J . U c u l o t e l t - G . S o i t - E . E d z e s 

Opstelling van het eerste elftal van D. V.A. V. voor de wedstrijd van 
zondag 5 april 1936. 
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D . V . A . V . - e r s 

g e e f t Uw G r o e n t e n - e n i i a r d a p -

p e l e n a f v a l a a n . 

G . RENEiuA 

Oud D i e m e r l a a n 122 D i e m e n 

V o o r e e n s p o r t i e f m o d e l n a a r 

J , H . M U L L E R 

D M E S E N H E E R E N K I P P E R 

H a r t v e l d schev/eg 18 D i e m e n 

ZATERDAGS OOK HAARKNIPPEN 

K i n d e r e n b i l l i j k t a r i e f 

A K K E R 

D l ^ 
<( • A K T 

3 ! E T E R 

— ^ R O O D-

DUS G E E F T k E E R K R A C H T ! 

D . V . A . T . - e r s ! 

De D I E M E R BLOKBAND T A X I - T e l . 54071 

h e e f t h a a r T A R I E V E N V E R L A A G D ! 

Wy b r e n g e n e n h a l e n U v a n e l k s p e e l 

t e r r e i n . G R A T I S VOORKOMEN! 

6 - p e r s o o n s w a g e n s . L e t op n i e u w t e l e -

foonn-ummer. K a n t o o r e n G a r a g e M u i d e r 

s t r a a t w e g 8 . D i e m e n 

D i e m e r V o e t b a l - en Athletiek- V e r e e n i g i n g D . V . A . V . 

O p g e r i c h t 16 J u l i 1931. 

M. H. 

Zondaj; speelt D .V .A .V . X . legen 

aanvang ^ uur. Ligging spi 

Samcnkomsl 

Door de Elfial-Commissie zijl gij gekozen als v/(or df/.fii 
res/rve 

Mochl U verhinderd zijn. bericht U dit dan zoo spoedig mogelijk aan 
ondergeieekende, echter uiterlijk 36 uur voor den wedslrijd. 
Bij niet opkomst zonder t i j d i g e het Bpafuur 
afschrijving een boete van f 1 . - Namens -^^ È|f|„|.Commissie 

Aanschrijfkaart vooreen wedstrijd (archiefsv Diemen). 

kleedkamers van de voetbalclub, maar zij hielden het na één 
stormachtige en zeer natte nacht in de kille ruimte voor gezien. 
Op 13 februari 1940 was er nog een knalavond in De/Croon, waar 
de toneelclub "De tante van Charley" aan de enthousiaste zaal 
voorschotelde. Ook hier was er door de mobilisatie een aantal 
invallers. Het clubblad meldde: "De souffleur draaide overuren, 
maar er werd braaf gelachen." Een week later werd de voorstel
ling herhaald voor de in Diemen gelegerde militairen. De spelers 
konden nu rekenen op een krachtig applaus. 

Tweede Wereldoor log 
N a het uitbreken van de oorlog gingen er allerlei geruchten 
door het dorp. Gerrit Smit : "Toen ik terugkwam in het dorp, 
was er een enorme onzekerheid over het lot van de soldaten. 
Ook van mij dachten sommigen dat ik gesneuveld was." 
Toen iedereen weer thuis was, bleek D.V.A.V. uiteindelijk geen 
verliezen te hebben geleden en zo goed en zo kwaad als het kon, 
trachtte men de draad een beetje op te pakken. Het D.V.A.V.-
Nieuifs, weliswaar uitgedund door de papierschaarste, ging over 
tot de orde van de dag. De velden achter Pappot - inmiddels 
waren het er twee - waren toe aan een grote beurt. "Afspraak op 
26 mei. Zoo mogelijk schop medenemenü" Penningmeester 
Jacques Vermeulen was bijna de wanhoop nabij: "Het eerste 
speelveld kost te veel geld. Het is een bodemlooze put." Ook 
werd het advies gegeven de voetbalschoenen goed te onderhou
den: " D a n gaan ze langer mee, het kan noodig zi jn . " 
Maar de echte gevolgen van de veranderde politieke situatie kon
den natuurlijk niet uitblijven. Het voetbal werd begrijpelijkerwijs 
steeds meer een bijzaak. Na de capitulatie van het Nederlandse 
leger was het de Arbeitseinsatz van Nederlandse jongemannen in 

Advertenties D.V.A.V.-Nieuws 1936. Het elftal van D.V.A.V. in volle actie (foto archief fam. Muller). 
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O N T R U I M I N G S B E V E L 
op verzoek van den Weermachtsbevelhebber in Nederland lieett de 

Rijksrommissaris voor het bezette Nederlandsche gebied gelast, dat U w 

woang J .Q.ba.n. .yaj . l . _S2esdi jk^^^^^^ jt"^ 

v M t _.3..,. Ö E C - 1 9 4 3 . ^ ^ i r ^ ö ^ r ï f c o n t r i ü n i d . 

Eenige aanwijzingen, welke voor U in vif^Daft^-ttêf de^j^^^e ont

ruiming van belang zijn, doe ik U tevens toek< 

.4.0EC-

Het ontruimingsbevel uit 1943 van Gerrit Smit, wonende aan de 
Johan van Soesdijkstraat 2 (archief Gerrit Smit). 

de Duitse oorlogsindustrie die de voetbalcompetities ontwricht
te: wie zich niet vri jwill ig meldde, liep de kans te worden opge
pakt. De angst daarvoor deed velen de sportvelden mijden. In het 
begin van de oorlog werd er nog wel competitie gespeeld. Zo her
innert Cor van der Wielen, die zich in 1940 met het shirt van zijn 
oudere broer en diens veel te grote kicksen had aangemeld als lid, 
zich een lange tocht vanuit Diemen naar de Velserweg o m daar 
te voetballen. Cor: "We gingen met paard en wagen van groente
man Woud. We zaten met alle voetballertjes op de groentekistjes. 
E r ontstond nog een enorme consternatie toen de wielen van de 
wagen vastliepen in de rails van de tram." Ook W i m van der 
Weele pikte zi jn wedstrijdjes mee. W i m , de zoon van een rijkspo
litieman i n Diemen, woonde aan de Ouderkerkerlaan vlakbij het 

K-terrein. Eigenlijk verbood Wims vader zijn zoon te gaan 
voetballen, maar de drang naar het leren monster was voor W i m 
heel groot. Z o speelde W i m in het geheim twee jaar, terwijl de 
moeder van een vriend Wims vuile voetbalspulletjes waste en zijn 
moeder een oogje toekneep. Zi jn voetbalmaatje W i m Spans had 
minder geluk. Als slachtoffer van de Arbeitseinsatz werd hij ergens 
in de Russische steppen tewerkgesteld, zodat D.V.A.V. het tot 
1945 zonder zijn veelbelovende linksbuiten moest stellen. 

T e r u g l o p e n d ledenta l 
De gevolgen van de oorlog werden in Diemen zeer goed zicht
baar, toen i n 1943 de bewoners van het 
gedeelte tussen de Diemerkade en Jan 
Bertsstraat moesten evacueren. De hui 
zen die daar stonden, werden op last van 
de Duitsers afgebroken o m een beter 
schootsveld te kr i jgen. Honderden 
D i e m e n a r e n verhuisden o n v r i j w i l l i g 
naar de lege woningen in Amsterdam-
Oost , die achtergelaten waren door 
gedeporteerde joden. Gerr i t Smit : "Het 
was n a t u u r l i j k heel ingr i jpend. We 
waren getrouwd i n mei 1943 en zaten 
net een h a l f jaar op een keurige drieka
merwoning, toen we weg moesten. We 
verhuisden naar de Hofmeyerstraat 8 en 
woonden vlak onder Johan H e l m e n " 
D.V.A.V. verloor door de gedwongen ver
huizingen veel leden en in het seizoen 
1943-1944 waren van de eens zo bloei

ende vereniging nog slechts een juniorenteam en twee senio
renteams over. Het houten kleedkamergebouwtje moest 
nauwlettend in de gaten gehouden worden om niet in kleine 
delen in de kookkacheltjes te verdwijnen. I n de kleedkamer op 
het tweede veld stond immers de zaagmachine, v\'aarmee de 
bielzen van de nabijgelegen spoorli jn werden kleingemaakt. 
Veel evacués bleven de club echter ook trouw. Zo werd Helmer 
na de oorlog secretaris van D.V.A.V. en stond het adres 
Hofmeyerstraat 10", Amsterdam-Oost, nog jarenlang in de 
kop van het clubblad. Ook Gerrit Smit bleef l id van de club, 
maar hij kon pas in 1958 als inwoner van Diemen terugkeren. 

W e d e r o p b o u w 
N a de oorlog werkte Diemen onder leiding van burgemeester 
Dal l inga voortvarend aan de wederopbouw van het dorp. Z o 
werden onder zi jn leiding de op last van de bezetters afgebro
ken huizen herbouwd. Gerrit Smit : "Maar de evacués voelden 
zich wel i n de steek gelaten, want wij mochten niet direct 
terugkeren." Ook bij de voetbalclub werd de draad weer opge
pakt onder het krachtige voorzitterschap van Cor Smit Jzn , de 
boekhandelaar van de Hartveldseweg. I n zi jn commentaren in 
het clubblad, dat door het drukwerk van Andries IJsendijk een 
bijna professionele uitstraling had, liet hij geen twijfel bestaan 
over de ambities van D.V.A.V: "Diemenaren word l i d ! Wi j allen 
hebben de plicht de evacués en de jongens in Indië bij terug
keer in Diemen een bloeiende vereniging te kunnen bieden." 
Dat laatste punt leek misschien opmerkelijk, maar werd waar
schijnli jk ingegeven door het vertrek van eerste-elftalspeler Jan 
Hoogdalen als mili tair naar Nederlands-Indië. Het D.V.A.V.-
Nieuws plaatste in januari 1950 een brief van Hoogdalen uit 
Tjoekoel. Hi j schreef dat hij het clubblad met veel plezier en 
nieuwsgierigheid las in zijn buitenpost. Hi j vertelde verder dat 
hij met zijn compagnie wel eens voetbalt, "enkel is het spel der 
zwartjes van een zeer ruw gehalte. Soms li jkt het meer op rugby 
dan op voetbal." Jan Hoogdalen zou gezond en wel weer terug
keren en in de hoofdmacht van D.V.A.V. nog jarenlang vijande
lijke keepers schrik aanjagen met zijn enorm harde schot. 

H e t ve ld 
De toestand van de voetbalvelden aan de Ouderkerkerlaan 
bleef voor het bestuur en de voetballers een aanhoudende 

Het team van D.V.A.V. moet hier een tegendoelpunt incasseren tijdens een wedstrijd tegen 
Madjoe in de jaren '40. (foto archiefsv Diemen). 
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D.V.ATv.=Niëüws 
Officieel orgaan van de 

0 Diemer Voefbal- en Athletiek-Vereniging 
„ D . V . A . V . " 1 

Re<l.cli<- en Admi.i. lr. l i»<l rc«: C . S M I T J i n - Har(*eld«c« rS 31 . Diemen • Telefoon AmilerdalD 50391 
B E S T U U R : C . Smil J i , Hartveldseweg 21. Diemen, Vo orzilUr 

NOVEMBER 1946 J . Vermeul.-n. OuderkcrkerU.n 101. Diemen PenningmeetUr NOVEMBER 1946 Joh. Hclratf Mormeyratfsat tO'^ Amtlerdem O. Sicretaris 

bron van zorg. Wel was er in 1946 onder grote belangstelling 
een 8000 Watt sterke veldverlichting in gebruik genomen, 
maar er was slechts een klein buitje voor nodig om de velden 
onbespeelbaar te maken. I n 1949 werd onder leiding van oud
keeper en inmiddels bestuurslid Joop Niemans een nieuw idee 
ontwikkeld. Jan Muller , zoon van de eerste voorzitter en die 
zelf ook voetbalde, herinnert zich: " E r werd een sleuf getrok
ken van doel tot doel o m het water a f te voeren. I n de sleuf 
werd een betonnen koker aangebracht met poreuze platen 
erop. Met een pomp werd er ontwaterd. Het systeem werkte 
aan twee kanten, want na het inzaaien werd de koker vol water 
gezet." De aanleg van de betonnen koker hielp goed, maar bij 
hevige regenval was er geen houden aan en als het weer eens 
tegenzat, h ing weken achter elkaar het verafschuwde bordje 
"Afgelast" aan het hek. 

Het enige wapen dat dan resteerde, was de humor. Zo verhaal
de het cluborgaan van het gerucht als zou één van de voetbal
lers voor het douchen zi jn slip-over, die hij al drie maanden 
kwi j t was, teruggevonden hebben onder zi jn hemd. 
T o c h gaven de spelers niet snel de moed op. E n zo kon het 
gebeuren dat op een zondagochtend om zeven uur de eerste-
elftalspelers Cor van der Wielen en Pierre Diepgrond in het 
schemerdonker in een blauwe overall in de weer waren met een 
j u k en twee emmers. Diepgrond scoorde die zondagmiddag 
twee keer! De mestput was inmiddels afgedekt met gaas 
waardoor de spelers in ieder gevrijwaard bleven van het spelen 
met een stinkende lederen voetbal als die weer eens in de put 
was terechtgekomen. Cor van der Wielen: " D a t was geen pret-

Het juniorenelftal dat in 1947-1948 kampioen werd in de 2e klasse 
B. Van links naar rechts (staand): Jan Groszenlipper (jeugdleider), Jac. 
Vermeulen (penningmeester), Cor van der Wielen, Henk Heerd, 
Henny van der Zee, Kees van Veluwe en Henk Mulders (trainer); 
(midden): Frans Tyveleyn, Harry Bedorfen Roel Walraven; (gehurkt): 
Henk van der Vecht, Jan Hoogdalen, Guus Walraven, Henk Wesseling 
Pierre Diepgrond en Jan Bredius (foto archief Cor van der Wielen). 

je, zeker niet omdat het spel vaak hervat werd met een ingooi 
en je de bal op kophoogte kreeg toegeworpen." Intussen richt
te op bestuurli jk niveau voorzitter Cor Smit J z n zijn pijlen 
steeds vaker op de politici in de gemeente die met hun handen 
in de zakken langs de li jn bleven toekijken hoe de dorpsclub 
voortdurend tobde met zijn slechte veld. 

Poli t iek 
Het bestuur van D.V.A.V. stelde alle pogingen in het werk om de 
politiek in Diemen te interesseren om de toestand van het veld te 
verbeteren. Maar de dramatische oproep ("Arme jeugd van 
Diemen!!") om het terreinonderhoud aan de gemeente over te 
laten in ruil voor het gebruik van het voetbalveld door alle 
Diemense lagere scholen, werd genegeerd. Misschien kwam hier 
weer even de angst om de hoek kijken dat jongens van gelovige 
huize besmet konden raken met het D.V!/4.l^-virus. De jongens 
van katholieke huize speelden nog steeds voornamelijk bij De 
Meer. Zelfs Gijs Pappot, de verhuurder van de D. V.A. V!-velden, die 
nota bene bijna op het veld woonde, liet zijn zoons voetballen bij 
De Meer. Zoon Guus nu: "Je ging gewoon automatisch naar De 
Meer. Dat was natuurli jk wel gek, want onze helden waren toch 
voetballers als Cor van der Wielen en Gerrit Smit. Als Jacques 
Vermeulen er even niet was, gingen we wel even voetballen op het 
veld." Maar in de competitie konden de clubs elkaar nu wel tref
fen. Het clubblad liet met een diepe zucht optekenen nadat het 
eerste elftal een wedstrijd tegen De Meer met 2-0 had verloren: 
"Wat zouden we een stuk verder zijn als wij slechts de Diemenaar 
Cocu van De Meer in de gelederen hadden." 
Wel was burgemeester Dall inga in 1951 aanwezig om de club te 
feliciteren met haar nieuwe clubhuis. Nadat penningmeester 
Vermeulen akkoord was gegaan met een lening van 3500 gul
den, waren maandenlang talloze clubmensen in hun vrije tijd in 
de weer geweest om het terrein een glorieus aanzien te geven. Op 
een cementen fundament stond er een fraai "eigen tehuis. U w 
eigen home", zoals Dallinga het uitdrukte. Voor de inrichting 
van de kantine richtte voorzitter Smit J zn een speciaal dames
comité op. "Dat geld wi l ik nu eens door de dames laten verzor
gen. Dames, hoe komen we aan geld voor dit mooie doel?" 
Smit J z n had de dames een paar maanden daarvoor al gepaaid 
door te schrijven dat "de D.V.A.V.-da.mes zo pal achter de voet
balcarrière van h u n man stonden en zo meehielpen aan het 
recht op ontspanning voor de man. " Hi j prees de dames 
bovendien voor het wassen van het vuile broekje en shirt. De 
dames slaagden er uiteindelijk in een aanzienlijk bedrag voor 
de inricht ing bij elkaar te krijgen. 

Het grote voordeel van de nieuwe kantine was dat de club een 
belangrijke bron van inkomsten aanboorde. Bovendien werd 
het nieuwe onderkomen ook gebruikt voor andere doeleinden. 
Zo was er op een avond een lezing van de toen zeer populaire 
keeper Piet Kraak en werden er klaverjascompetities afgewerkt. 
Wel werd al spoedig geklaagd over de jeugd, die in de rust van 
de wedstrijden alle stoelen bezetten zonder een consumptie te 
gebruiken, terwijl ouderen staande h u n consumptie moesten 
gebruiken. Ook zetten de jongeren te vaak hun fiets tegen het 
clubhuis en hingen ze aan de draden van de afrasteringen. De 
ouderen werden vriendelijk doch dringend verzocht de jeugd 
meer op h u n gedrag aan te spreken. 

J eugd 
Het verenigingsleven in het algemeen zag in de jaren na de 
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Tweede Wereldoorlog een belangrijke taak voor zichzelf weg
gelegd als opvoeder van de jeugd. Dat was ook bij D.V.A.V. zo. 
E r werd veel voor de jeugd georganiseerd. Zo ging de D.V.A.V.-
jeugd voor een vakantieweek naar Ugchelen op de Veluwe, 
waar D.V.A.V. vriendschappelijke relaties had aangeknoopt 
met de plaatselijke voetbalclub. E r werden uitstapjes gemaakt 
naar de Hoge Veluwe en Apeldoorn, waar de spelertjes getuige 
waren van de huldiging van de T o u r de France-vvielrenners. 
Maar het is opvallend dat de jeugd ook bij D.V.A.V. regelmatig 
onder vuur werd genomen in het clubblad. Zo liet penning
meester en jeugdleider Jacques Vermeulen in zi jn "Jeugdboek" 
aantekenen dat de jeugd vaak te laat of helemaal niet op het 
voetbalveld verscheen; "Maar ja, als de jongelui pas 's nachts 
h u n slaapplaats opzoeken... Mag niet meer gebeuren," waarna 
de zondaars met naam en toenaam werden genoemd. 
O p een gegeven moment was voorzitter Smit J zn het bli jkbaar 
zat. Afschri jvers dienden zich met een "grondige reden omkle
de afschr i jv ing" voor vrijdagavond persoonlijk bij hem af te 
melden. Alleen voor Amsterdammers werd een uitzondering 
gemaakt. Z i j mochten bellen. 

Midden jaren vijftig richtte burgemeester Dall inga zich zelfs 
rechtstreeks tot de leden van D.V.A.V. in het clubblad: " I n een 
randgemeente van de grote stad bestaat het gevaar dat de jeugd 
ertoe overgaat zi jn vrije tijd door te brengen met meer stedelijke 
genoegens, welke, afgezien nog van de schadelijke morele 
invloed, stellig niet bevorderlijk zijn voor een gezonde lichame
lijke ontwikkel ing." Hi j zag verder voor D.V.A.V. "een belangrij
ke taak in de gemeentelijke samenleving." Blijkbaar had de bur
gemeester enige schrik voor de invloed van de nozems in 
Amsterdams die met relletjes van tijd tot tijd de binnenstad 
onveilig maakten. Een paar maanden later trachtte de redactie 
van het D. V.A. V-Nieuws de zaak wat te relativeren door te stellen 
dat de ouderen verzuimd hebben de jeugd het goed voorbeeld te 
geven: " H a n d in eigen boezem. Ouderen geef leiding aan de 
jeugd. Tot heil van de jeugd in Diemen." Intussen werd de jeugd 

Officieel orgaan van de Diemer Voetbal- en Athletiek-Vereniging 

SEPTEMBER 1949. 

: C . SMIT Jzn - HarKcldicwcg 23 - Oltmtn - Tcltfoon Amattrdam 30391 
R F . S T U U K : C . Smil J i n . HarUrldirwf-g 23. Ditmeo. Voorziller 

J . V»rmeultB. OuderterWtrlMn 101. Diemen. Pennill^metlUr 
Joh. Helmer. Hofmeyfalraal lO^. Amilerd.m-O. Stcrflaris 

van de straat gehouden door bij wedstrijden van het Nederlands 
elftal via een geleende televisie van Kaskens een potje voetbal 
voor te schotelen. Zo scandeerde de D.V.A.V.-]eugó. op 14 maart 
1956 in het achterzaaltje van café Aan de Stegge luidkeels de 
naam van Abe Lenstra, toen deze Nederland met twee doelpun
ten aan een overwinning op het grote Duits land hielp. 

Sociale r o l 
De club bleef in Diemen een prominente rol spelen i n het soci
ale leven. In de bovenzaal van De Kroon vond wekelijks een con
tactavond plaats, waar onder andere gekaart, geschaakt en 
gebiljart kon worden. De feestavonden in De Kroon konden 
nog steeds op een groot aantal bezoekers rekenen. Daar ging 
het grote D.V.A.V.-gezin regelmatig uit zi jn bol tijdens toneel
avonden door en voor leden. 
Zo schreef Gerrit Smit , de man die 17 jaar in het eerste had 
gestaan, een revue die door de leden werd opgevoerd. E r was 
natuurl i jk een tombola en ook de Diemer Harmonie met voor
zitter Cor Smit J zn in haar midden gaf graag een optreden. 
Ti jdens het bal na gingen onder de pianoklanken van D o l f van 
der Wielen de voetjes van de vloer en bleef men "tot mel-
kenstijd gezellig bijeen." Later kwam er een maandelijkse con
tactavond in De Kroon met het doel "de leden en donateurs 

nader tot elkaar te brengen.". Die doel
stelling werd ruimschoots gehaald. Het 
was tijdens een van deze avonden dat de 
voetballer Jan Muller en de handbalster 
Jopie Di jks tra elkaar leerden kennen. Z i j 
waren een exponent van de vele stellet
jes, die zouden voortkomen ui t de 
samenwerking tussen de voetballers van 
D.V.A.V en de handbalsters van D.V.A.V, 
een afdeling binnen de club die sinds 
1951 met groot enthousiasme door D i k 
Walraven werd geleid. Het echtpaar zou 
nog heel lang actief blijven binnen de 
vereniging. 

Het D.V.A.V.-Nieuws, waarin de vooral de 
voorzitter Cor Smi t J zn en zi jn neef 
Gerri t Smi t onder de pseudoniemen 
"Gejes" o f "Evacué" veelvuldig de pen 
hanteerden, was nog steeds een veelgele
zen maandblad in Diemen. 

Het D. V.A. V. -l<.ampioenselftal van 1948-1949. Van links naar rechts (staand): Henk Mulders 
(trainer). Dirk Geerding, Cor van der Wielen, Frits Ros, Henk Heerd, Jan Bredius en Bouke 
Dijkshoorn; (gehurkt): Freek Griffioen, Gerrit Smit, Nol Rustenburg Wim Spans en Henk van 
der Vecht. Tot de selectie behoorden ook: Wim van der Weele en Jan Muller (foto archief Cor 
van der Wielen). 

S p o r t i e f hoogtepunt 
Het was de ultieme wens van veel 
D.V.A.V.'ers dat het eerste elftal van de 
club, het paradepaardje, op een goede 
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Dolf van der Wielen aan de piano tijdens een feestavond van de 
D. V.A. V. (foto archief Cor van der Wielen). 

dag zou doorstoten naar de derde klasse van de K N V B . In 1949 
leek de derde klas inderdaad binnen handbereik. Maar liefst 
2500 toeschouwers omzoomden het veld van tegenstander 
Madjoe in Amsterdam. D.V.A.V. won de spannende wedstrijd 
met 2-1. Het beslissende doelpunt werd gescoord door Gerrit 
Smit, die zich daarmee in Diemen wereldberoemd maakte. Vlak 
voor het nemen van de strafschop liep Smit nog even naar de 
keeper van Madjoe toe met de mededeling "Wat is dat doel toch 
groot, hè?", waarna hij de bal feilloos in de uiterste rechterhoek 
plaatste. Het kampioenschap werd uiteraard op grootse wijze 
gevierd in De Kroon. Het clubblad meldde zelfs dat een slager uit 
Diemen de spelers ieder twee karbonades cadeau deed! Behalve 
Gerrit Smit maakten onder andere Cor van der Wielen, Jan 
Muller, W i m van der Weele, Henk van der Vecht en D i r k 
Geerding deel uit van de selectie. I n de promotiewedstrijden, die 
nodig waren voor de stap naar de derde klasse, ging het echter 
mis en het lukte niet o m het felbegeerde derdeklasserschap te 
behalen. 

H e n k M u l d e r s 
De successen waren voor een groot deel te danken aan trainer 
Henk Mulders die erin slaagde o m van de jonge spelers uit 
Diemen een goed geheel te maken. Mulders had in de jaren 
dertig als l inksbuiten bij Ajax gespeeld en zelfs het Nederlands 
elftal gehaald. Veel spelers die hij nu trainde in Diemen, had-

M E D E W E R K E R S V O O R D E 
T O N E E I L G R O E P G E V R A A G D . 

De D . V . A . V . Toneelgroep, benodigt 
voor het op te voeren stuk, vraagt twee 
Heren voor niet onbelangrijke rollen. 
Liefhebbers gelieve zich zo spoedig moge
lijk te melden bij de Heer Marchelbach. 

Diemer Courant, augustus 1950 

den als jochie nog langs het trainingsveld van Ajax aan de 
Amsterdamse Middenweg gestaan om zich te vergapen aan de 
grote sterren onder leiding van de fameuze trainer Jack 
Reynolds. De populariteit van trainer Mulders kwam zelfs nog 
een keer goed van pas, toen spelers, bestuurders, supporters en 
de trainer op een stormachtige zondag op weg naar Amstel
veen strandden. Terwi j l ze voortsjouwden met de fiets in de 
hand, stopte er een vrachtwagen op de provinciale weg bij 
Duivendrecht. "Bent u niet die ouwe linksbuiten van Ajax?" 
vroeg de chauffeur. N a een bevestigend knikje van Mulders 
vervolgde hi j : "Vooruit , stap maar in , ik breng jull ie wel even 
naar N F C . " Mulders was ook de buurman van Reynolds in de 
Copernicusstraat in Amsterdam-Oost . Reynolds nam op 
bestelling voetbalschoenen mee als hij even naar Engeland 
ging. Cor van der Wielen: " D a t waren Manjields, prachtige kick-

Henk Mulders in actie als linksbuiten van Ajax (plaatje uit album 
"Voetbalglorie" door Han Hollander, uitgegeven door Koffiebranderij 
en Theehandel H. Smith, Groningen). 

sen van dik leer, met een extra stukje leer dwars over de schoen 
en een stalen neus. Ze waren heel duur in die t i jd." 
D r a m a 
Met veel gevoel voor drama tekende de voorzitter in het 
D.V.A.V.-Nieuws aan dat Diemen in de rouw was na de verloren 
wedstrijden van alle seniorenteams. Ook een voetballoze zon
dag was een ernstige zaak: "Het ergste dat je kon overkomen." 
Maar positief blijven kon helpen: "Maak deze dagen thuis zo 
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spelers en bestuursleden van de D. V.A. V. tijdens het 25-jarig bestaan van de club in 1956 (foto archiefsv Diemen). 

gezellig mogelijk, daar zi jn voetballoze zondagen uitermate 
geschikt voor." 
Bij de thuiswedstri jden van D. V.A. V. kwamen nog steeds hon
derden mensen ki jken en tegen aansprekende tegenstanders 
passeerden meer dan duizend bezoekers het groene huisje van 
waaruit penningmeester Vermeulen de kaartjes verkocht. 
Behalve aan de ouden van dagen, want die hadden vanaf 1952 
gratis toegang! Nog maar een keer sneerde het clubblad met 
een knipoog naar de Diemense politiek toen in de rubriek 
"Vraag van de m a a n d " de volgende vraag werd afgedrukt: " I k 
las in één der dagbladen dat het gemeentebestuur aan een 
sportvereniging een groot bedrag heeft geschonken voor het 
vele belangrijke werk dat deze vereniging heeft gedaan voor de 
jeugd. Was dat in Diemen?" Het antwoord was niet gespeend 
van ironie: "Helaas, nee, meneer. Niet i n Diemen." 

J u b i l e u m 
Vanaf november 1954 was het vizier van de Diemense Voetbal- en 
Atletiek Vereniging volledig gericht op het zilveren jubi leum in 
1956. Diemen zou het weten dat de club 25 jaar zou bestaan. 
Het hele dorp was in rep en roer. E r was een loterij waarvoor 
bi jna 10000 loten werden verkocht. De eerste prijs (lot 8737) 
was een bromfiets en werd gewonnen door een gelukkige inwo
ner van T i e l ! E r was een bazar in de oude openbare lagere school 
waarvoor de prijzen zoals boekensteunen, boekenleggers, sche
merlampjes en allerlei borduurwerk met veel huisvlijt door tien
tallen Diemenaren bijeengebracht werden. Honderden inwo
ners van Diemen hadden een spaarkaart waarmee anderhalfjaar 
lang wekelijks een dubbeltje werd gespaard voor de club. Begin 
november liepen duizenden mensen aan de Ouderkerkerlaan 
onder het witte spandoek door waarop met blauwe letters prijk
te: "D.V.A.V.-Kermisfest ival" en vermaakten zich met onder 
andere touwtje trekken en het rad van avontuur. De receptie 
werd gehouden in De Kroon, maar voor het grote jubileumfeest 
werd uitgeweken naar Bellevue in Amsterdam. Op zaterdag 8 
september 1956 vermaakte een stampvolle zaal zich met een 
optreden van het gezelschap van Gerard Walden en Berry 
Kievits. N a de voorstelling was het weer tijd voor de foxtrot, de 
wals en de boom-ze-daisies. E r werd die nacht een speciale li jn
dienst met de bus onderhouden naar Diemen. O m vier uur 's 
nachts vertrok de laatste bus van de Marnixstraat om de laatste 
feestgangers terug te brengen naar Diemen. Voorzitter Smit J zn 
kon trots zi jn op zijn club die in een ti jd van het opkomende 

betaalde voetbal pal stond voor de verenigingsliefde van het 
grote D.V.A.V.-gezm. Alle festiviteiten legde de club geen windei
eren: met de spaaractie, de loterij en het kermisfestival werd er 
een bedrag bijeengesprokkeld van ruim 5500 gulden, hetgeen 
het jaar 1956 in acht genomen, voor een dorpsclub uit de vierde 
klasse een enorm bedrag betekende. 

K a m p i o e n 
Hoezeer de D.V.A.V.'ers het ook gewild hadden om de club in het 
jubileumjaar het mooiste geschenk in de vorm van een kampi
oenschap te geven, het mocht niet lukken. A l in januari, ver voor 
het eind van de competitie, gooide voorzitter Smit de handdoek 
in de ring: "Wij moeten de harde werkelijkheid aanvaarden." De 
voorbode van betere tijden waren wel de drie punten die van 
kampioen NFC uit Amstelveen afgesnoept werden. Er stond dan 
ook een sterk elftal met een bijna onpasseerbare Joop de Ridder, 
Jan van Loo en een goaltjesdief als Matthieu Fi l ipini . In het vol
gende seizoen kon dan eindelijk de vlag weer eens in top. Vele 
supporters begeleidden het eerste elftal naar Naarden waar een 
benauwd gelijkspel werd behaald. Er was zelfs nog even een 1-0 
achterstand, maar uit een prachtige pass van Cor van der Wielen 
maakte Henk van der Vecht a la D i Stefano de gelijkmaker. 
Honderden Diemenaren stonden juichend langs de weg om de 
NBM-hus binnen te halen en De Kroon was die avond gevuld met 
vele gelukkigen. Als beloning voor het behalen van het kampi
oenschap bood Joop Niemans de eerste-elftalspelers, reserves en 

Cor Smit feliciteert zijn spelers met de overwinning (foto archief HKD). 
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Wm van der Weele bij zijn unieke archief van clubbladen van 
D.V.A.V./sv Diemen. Wim is lid sinds 1944. Hij voetbalde er, hielp 
mee met de bouw van de kantine aan de Ouderkerkerlaan, leverde 
talloze hand- en spandiensten, was elftalleider, deed meer dan 20 jaar 
kantinewerkzaamheden en werkte een zelfde tijd voor het clubblad. 
Zijn vrouw Jopie stond ongeveer 15 jaar achter de koffiebar in de kan
tine. Zoon Wim (39) is vanaf zijn achtste jaar lid van sv Diemen 
(foto Taco ten Dam, mei 2002). 

trainer een toegangsbewijs aan voor de internationale bokswed
strijden in Krasnapolsky. Voor het begin van de wedstrijden 
galmde de stem van Barend Barendse door de zaal met de mede
deling dat de kampioenen uit Diemen in het publiek zaten, wat 
een daverend applaus opleverde. De kater k w a m later. Weer 
vormden de zware promotiewedstrijden een obstakel voor het 
felbegeerde derdeklasserschap. Maar het was een mooi seizoen 
geweest met kampioenschappen voor de eerste vier elftallen. De 
D.V.A.V-ümiVie, die af en toe een lid kwijtraakte door emigratie 
naar Australië, kon tevreden terugkijken. 

N i e u w complex? 
Bij de competitiewedstrijden van D.V.A.V. keek met name het 
bestuur met enige jaloezie naar de prachtige sportcomplexen 
die in de jaren vijftig met steun van de politiek werden neerge
zet in de omliggende gemeenten als Naarden, Bussum, Weesp, 
Laren en Muiderberg. Daarmee vergeleken was de eigen accom
modatie aan de Ouderkerkerlaan toch wel erg sober. Het kost
te nog steeds veel moeite en geld om de toestand van de velden 
op een redelijk peil te houden, al merkte keeper Jan van D u i j n 
in een vergadering op: "Schapen z i jn goed voor een voetbalter

rein, maar het moeten wel zindelijke schapen z i jn . " Ook de nog 
steeds aanwezige mestput met bijbehorende geuren, in vroeger 
jaren een geaccepteerd verschijnsel, begon men n u toch echt als 
hinderli jk te ervaren. Daar kwam bij dat verhuurder Pappot de 
grond achter zijn huis bij zi jn bedrijf wilde trekken. 
De nieuwe burgemeester, die in 1956 geïnstalleerd werd, mr J . 
H . Strumphler Tideman, bleek bereid mee te denken over een 
nieuwe accommodatie van de grootste vereniging in zi jn 
gemeente. I n 1958 staken de eerste geluiden de kop op over een 
nieuw sportcomplex dat door de gemeente Amsterdam aange
legd zou worden tussen de ringspoorbaan en Diemen. Maar 
deze plannen bleken in een zeer pri l stadium. Rond 1962 kwam 
een uitbreidingplan op Spoorzjcht in Diemen ter sprake Getuige 
de bewaard gebleven correspondentie waren voorzitter Smit 
Jzn , penningmeester Vermeulen en vooral secretaris Joop de 
Ridder, die in 1959 Johan Helmer was opgevolgd, er zeer druk 
mee. Voorlopig kon D.V.A.V. aan de Ouderkerkerlaan blijven 
spelen. Bij de langdurige onderhandelingen met verhuurder 
Gijs Pappot werd bedongen dat hij "ervoor zorg moest dragen 
dat de kanrine geen uitzicht op de mestput heeft." Ook bij een 
latere huurovereenkomst speelde de boerenomgeving een rol bij 
het bepalen van de prijs. De huurpri js werd enigszins gedrukt 
door "de aanwezigheid van mest en andere oorzaken van stank
verspreiding zo dicht bij de voetbalvelden en de kantine." 

Slot 
Het zou nog tot 1967 duren voordat D. V.A. V. de nieuwe accom
modatie op Spoorzicht kon betrekken. Vele jaren zi jn sindsdien 
verstreken, maar enkele D.V.A.V.'ers van het eerste uur komen 
a f en toe nog eens bij elkaar. Gerrit Smit (85), Arie van D i j k 
(86), W i m van der Weele (75), Jan Muller (75), Cor van der 
Wielen (72) en Henk van der Vecht (70). De club is onlangs ver
jongd met de huidige voorzitter Fred Lunstroo (59). Natuurli jk 
niet meer in De Kroon, maar in café 't Pandje waar het dan gezel
ligheid troef is als het over vroeger gaat. Op een steenworp 
afstand waar de oudsten onder hen ruim 70 jaar geleden 'onder 
de klok bij Kaskens' eindeloos over voetbal konden bomen. 

De auteur bedankt met name de volgende personen voor het beschik
baar stellen van archiefmateriaal en het verstrekken van informatie 
middels gesprekken en interviews: Jaap Manshanden, Jan Muller, 
Guus Pappot, Tinus Post, Frits Reurekas, Gerrit Smit, Wim van der 
Weele en Cor van der Wielen. 

Publicaties: 
• Bruijn, F.H.W. de, A.L. Desmit & J . Schoevaart (red.): Ajax 1900-1950. 
' Mulder, Jan, Hanna Blok & Karin van Reenen (red.): Diemen Buyten Amster

dam, Diemen, 1987. 
• Reurekas, J .F. : Kent u ze nog... de Diemenaren, dl. 2, Zaltbommel, 1988. 
• D.V.A.V.-Nieuws, officieel orgaan van de Diemer Voetbal- en Athletiek Vere(e)niging, 

1936-1942 en 1948-1957. 
• d.v.a.v. 40 jaar; uitgave ter gelegenheid van het 40-jahg bestaan van de "Diemer 

Voetbal- en Athletiekvereniging", 16 juli 1971. 
• Sv Diemen 1931-1981; uitgave ter gelegenheid van het vijftigjarig bestaan van sv 

Diemen. 
• Sv Diemen, zestig jaar jong 1931-1991; uitgave ter gelegenheid van het zestigjarig 

bestaan van sv Diemen. 
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Jaap Manshanden, voorzitter sv Diemen van 1982-1999 

DE VERHUIZING VAN SPOORZICHT NAAR DE DIEMEN 

Taco ten Dam 

Begin jaren '80 was de ontzuiling in de samenleving allang een feit. In dat licht gezien keek niemand meer 
vreemd op van het aantreden van Jaap Manshanden als voorzitter van sv Diemen. Maar historisch gezien 

was de benoeming zeker interessant te noemen. Manshanden was immers meer dan tien jaar voorzitter 
geweest van De Meer, uitgerekend de katholieke voetbalvereniging uit Amsterdam-Oost die in de vroegste 
geschiedenis van het voetbal in Diemen zo'n belangrijke rol speelde. Vanaf de oprichting in 1931 tot diep in 
de jaren '50 werden de jonge katholieke voetballertjes uit Diemen immers geacht zich te melden bij De Meer 
in plaats van bij de plaatselijke vereniging D.V.A.V. 

J e u g d 
Toen Jaap Manshanden i n 1958 i n 
Diemen k w a m wonen, had hij i n 
Amsterdam al een heel voetballeven bij 
K.B.V. en Blauw Wit achter de rug. In 1965 
ging zi jn zoon bij De Meer voetballen. Van 
het een k w a m het ander en na verloop 
van ti jd werd Manshanden voorzitter. N a 
zi jn terugtreden werd hij in 1982 gepolst 
o m voorzitter te worden van sv Diemen. 
N a een flinke bedenktijd besloot hij de 
functie te aanvaarden. Wat hem vooral 
aansprak, was de bloeiende jeugdafdeling 
met een goed kader en een groot aantal 
teams. Het moest een goede grondslag 
zi jn o m het eerste elftal naar een hoger 
plan te tillen, een ambitie die de voorzit
ters voor hem ook alti jd hadden uitgesproken. Daarnaast speel
de de verbetering van de accommodatie op Spoorzicht binnen de 
vereniging een grote rol. Het weliswaar zeer gezellige complex, 
redelijk centraal gelegen vlak naast het station in Diemen, bood 
te weinig ruimte voor de vele teams o m te spelen en te trainen. 
Bovendien waren er te weinig kleedkamers, vergader- en opslag
ruimten. Het bestuur van sv Diemen hield tevens met een blik op 
de toekomst (uitbreiding van Diemen in Z u i d en in Noord) 
rekening met een flinke aanwas van jeugd. 

jaap Manshanden, voorzitter van sv Diemen 
van 1982-1999 (foto Taco ten Dam, 
mei 2002). 

Het bestuur van sv Diemen in 1991: van links naar rechts (staand): 
Bram Uljee, Bert Sikkens, Bob Lammers,Jan v.d. Wijnkaart, Wim de 
Wild,Jefv.d. Heiden en Tinus Post; (zittend): Wouter Koekoek, jaap 
Manshanden, Henk Kroese en Ina Sterenborg-Tielen 
(foto archiefsv Diemen). 

Z e l f w e r k z a a m h e i d 
I n 1985 kreeg het bestuur van sv Diemen 
van de ledenvergadering toestemming 
o m met de gemeente te onderhandelen 
over een eventuele verhuizing. In tegen
stelling tot vroegere jaren was de gemeen
te n u volop betrokken bij de nieuwe plan
nen. Op 29 j u n i 1986 vond een eerste 
onderhoud plaats met de toenmalige 
wethouder voor Sportzaken, Steven Di jk . 
E r zouden in totaal 106 besprekingen, 
vergaderingen en contacten volgen. 
I n 1988 werd na de jarenlange, soms 
moeizame onderhandelingen, een 
prachtig resultaat bereikt. Sv Diemen 
kon verhuizen naar een geheel nieuwe 
accommodatie op sportpark De Diemen. 

O p de buitengewone ledenvergadering van 28 november 1988 
hadden vooral oudere Diemenaren het nog moeilijk met de 
stap. Het bestuur onder leiding van Manshanden vroeg vooral 
aandacht voor de jeugd: het vizier diende gericht te zi jn op de 
toekomst en de sentimenten moesten opzij worden gezet. 
Uiteindeli jk was 80% van de uitgebrachte stemmen voor de 
verhuizing en daarmee kon de inricht ing van het nieuwe 
onderkomen in gang gezet worden. I n augustus 1990 werd de 
nieuwe accommodatie op het sportpark De Diemen geopend. 
Sv Diemen had daarmee de beschikking over drie velden, waar
van er één uitgerust was met een lichtinstallatie, een verlicht 
trainingsveld en een groot fraai clubhuis. Het clubhuis werd 
neergezet door Hillen en Roosen en de leden van de club staken 
enorm veel zelfwerkzaamheid in het project. 

S p o r t i e f 
Een sportief hoogtepunt onder zi jn voorzitterschap beleefde 
Manshanden in het seizoen 1990-1991. Het eerste elftal met 
veel jonge voetballers uit Diemen zelf reikte naar een niveau 
dat nooit eerder werd bereikt: de 2e klasse van de KNVB. 
Jaap Manshanden, die i n 1999 zi jn voorzitterschap beëindig
de, k i jk t met veel plezier terug op zi jn actieve periode: " E r is 
alti jd gewerkt met veel respect voor elkaar. We hebben zo veel 
samen gedaan. Het clubbelang stond alti jd boven alles. Het 
was een grote vriendenclub met mensen op wie je alti jd kon 
rekenen." 
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Zondagavond 17 januari 1993 werd burgemeester Bob de H o n van D i e m e n opgebeld door de Commissar is van de 
K o n i n g i n i n Noo rd-Hol land , Jos van Kemenade. "Bob, wat heb je n ou gedaan?", vroeg hij . Eigenlijk informeerde 

hij naar de bekende weg. Kort tevoren had hij verslaggever Mart Smeets van Studio Sport op de tv al horen vertellen wat 
er aan de h a n d was. De burgemeester h a d die middag zo'n 900 voornamelijk relschoppende supporters van FC Utrecht 
op weg naar Ajax in Amsterdam de toegang tot D i e m e n geweigerd. De twee treinen waarmee ze in deze plaats waren 
gearriveerd, konden h u n passagiers mooi weer naar huis terug rijden. Zoiets was nog nooit vertoond en daar wilde 
V a n Kemenade wel eens het fijne van weten. De Commissa r i s van de K o n i n g i n liet echter al direct weten dat hij ach
ter een dergelijk doortastend optreden stond. " E n " , voorspelde hi j , "reken er maar op dat ze morgen allemaal over je 
heenvallen. De pers, de radio, de tv, je collega's; allemaal zullen ze willen horen hoe het precies gegaan i s . " 

Wim de Valk 
"Ik v̂ il niet dat die mensen door mijn gemeente lopen" 

BURGEMEESTER DE HON STUURDE IN 1993 
900 VOETBALSUPPORTERS TERUG NAAR HUIS 

Burgemeester 
"Die voorspelling klopte", zegt De H o n , die binnenkort bur
gemeester a f is want hij gaat eind 2002 met pensioen. "De tele
foon op het gemeentehuis s tond inder t i jd niet s t i l . 
Diemenaren die blij waren dat er eens was ingegrepen, belden 
op, stuurden brieven, bloemen en een taart. Maar het opmer
kelijke is, dat die actie van zo lang geleden keer op keer tijdens 
mi jn loopbaan weer ter sprake k w a m . Waar ik ook verscheen, 
ik werd er steeds op aangesproken. ' O h , u bent die burge
meester die twee treinen met voetbalsupporters heeft terugge
s tuurd. " ' 
" I k moest een keer bij de bisschop van Haarlem, mgr Bomers, 
zi jn o m over het herstel van de schuilkerk De Hoop te praten. 
Het eerste wat de bisschop zegt, is: 'vertelt u eens hoe dat is 
gegaan met die honderden supporters die u heeft tegengehou
den.' Bi j een later bezoek aan de kardinaal in Utrecht (ook i n 
verband met de De Hoop) was de beruchte wedstri jd Ajax-
Utrecht alweer het eerste gespreksonderwerp." 

Burgemeester stuurt supporters terug naar Utrecht 

Veel bijval optreden De Hon 
DÏEMEN - Burgemeester 

De Hon van Diemen heeft 
zondag een uniek besluit ge
nomen. Hij stuurde maar 
liefst 900 supporters van FC 
Utrecht terug naar de Dom
stad omdat hij zich stoorde 
aan de anti-semitische leu
zen die door de groep wer
den geuit. 

De Hon nam zondagmiddag 
poolshoogte bij het NS-statlon 
in Diemen, zoals hij vaker doet 
als er supporters van 'risico-
clubs' via Diemen naar het 
Ajaxstadion reizen. „Er arri
veerden om tien over half twee 
en tien voor twee treinen met 
supporters van FC Utrecht. Er 
werden in Diemen antisemiti
sche leuzen geschreeuwd en er 
werd door sommigen de Hitler
groet gebracht. Daarnaast 
kreeg ik een pamflet in handen, 
dat al eerder was verspreid. 
Daar stond de tekst op met een 
zeer schokkend lied. Er werd 
onder meer in verwezen naar 
de ramp in de Bijlmermeer." 
aldus De Hon. | 

De Hon besloot dat de maat 
vol was. Na overleg met de poli
tie werd het besluit genomen 
om de 900 supporters naar 
Utrecht terug te sturen. „Ze 
zijn met. zeg maar, zachte 

drang in de trein gezet. De trei
nen vertrokken om vijf over 
drie en vijf voor half vier in de 
richting van Utrecht." 

Van Praag 
De 'voorzitter van Ajax, Ml-

chael van Praag, staat volledig 
achter de actie van burgemees
ter De Hon. „Ik heb het pamflet 
gelezen en gehoord wat er op 
het station in Diemen is ge
beurd. Het is terecht dat er is 
opgetreden. Ik heb mijn collega 
Aalbers, de voorzitter van FC 
Utrecht, ingelicht. Hij was hel 
eens met de actie." 

De praeses van Ajax vertelt 
dat er in De Meer voorzorgs
maatregelen waren genomen 
om op te treden tegen de sup
porters van FC Utrecht als zij 
indertlaad, zoals gepland, het 
krenkende lied ten gehore had
den gebracht. In dat geval had 
de politie ingegrepen en het vak 
ontruimd, aldus Van Praag. 

Theo Aalbers, de voorzitter 
van FC Utrecht, heeft aUe be
grip voor de actie van De Hon. 
„De burgemeester van Diemen 
heeft juist gehandeld. Verder 
zijn de goeden weer de dupe 
geworden van de mensen die 
kwaad willen. Maar dat is altijd 

zo. Ik ben door supporters be
naderd die hun geld voor het 
toegangskaartje terug willen. 
Maar daar beginnen wij niet 
aan." 

De voorzitter van FC Utrecht 
vertelt dat er aanstaande zon
dag, als FC Utrecht thuisspeelt 
tegen MW, een antiracisme 
actie wordt gehouden in sta
dion Nieu W-Galgenwaard. 
„Deze actie was al gepland. Bij 
thuiswedstrijd van FC Utrecht 
tegen PSV signaleerden wij 
voor het eerst dat er een Hitler
groet werd gebracht. Het be
stuur en de sponsors van FC 
Utrecht zullen komende zon 
dag de supporters oproepen om 
sociale controle uit te oefenen. 
Wij willen dat de mensen dit 
soort gedrag achterwege laten 
en als zij mensen die zich hier
aan schuldig maken signaleren, 
dit melden aan de poUtie." 

Burgemeester De Hon werd 
begin deze week door veel in
woners van Diemen benaderd 
over zijn optreden. „AUe men
sen die ik heb gesproken rea
geerden positief. Ik heb twee 
bossen bloemen toegestuurd 
gekregen. Bij een van deze boe
ketten was een kaartje gevoegd. 
Er stond op 'Van een neger uit 
Diemen*. Dit zijn natuurlijk 
heel leuke reacties." 

V^oor buitenstaanders mag het erop lijken, dat De Hon een man
netjesputter is. Integendeel, zo weet de bevolking van Diemen. 
Hij is een rustige, vriendelijke man, die bij zi jn aantreden in 
1990 liet weten dat hij zowel burgemeester als burgervader 
wilde wezen. "Daarom", zegt hij , "bezoek ik altijd de 90-, 95- en 
100- jarigen, plus daarboven de nog ouderen op h u n verjaardag. 
Dat zijn er de afgelopen tijd zo'n veertig per jaar. Ik kan alleen 
onverbiddelijk zijn wanneer fundamentele normen en waarden 
worden genegeerd. Toen ze me direct na het FC Utrecht-incident 
vroegen: 'Hoe kwam je daartoe?' antwoordde ik mogelijk wat 
kinderlijk: 'Zo heb ik het geleerd van mijn ouders, zo ben ik 
opgevoed. Joden uitschelden, dat neem ik niet.'" 

De door de ME bijeengedreven supporters van 'FC Utrecht' wachten 
op de treinen die hen naar Utrecht zullen terugbrengen (Diemer 
Courant, 21 januari 1993, foto Gerrit Hols). 
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G o e d v o o r b e r e i d 
De misdragingen van een groot deel van de supporters logen 
er dan ook niet om. De H o n haalt z i jn agenda van 1993 te 
voorschijn en slaat die open bij 17 januari . "We hadden ons op 
gebruikelijke manier voorbereid. Tot de risicowedstrijden met 
Ajax hoorden de duels met onder meer FC Utrecht, Groningen, 
Den Haag Twente en Feyenoord. We waren die dag bij Ajax-FC 
Utrecht dus op onze hoede. De samenwerking met de gemeen
te Amsterdam was weer voortreffeli jk. Amsterdam zorgde voor 
de ME en onze plaatselijke politie regelde het verkeer en moest 
de partijen in Diemen uit elkaar houden. 
Alle supporters van bezoekende clubs, die met speciale treinen 
op het station van Diemen aankwamen, werden steeds door de 
M E opgevangen. V i a een apart 'Ajdx-weggetje', dat buiten het 
bebouwde deel van het dorp omloopt, werden ze door de ME 
naar het Ajax-studion i n de Amsterdamse Watergraafsmeer 
gebracht. Dat werkte goed. Vroeger - vèèr die samenwerking -
k w a m het wel voor dat als Ajax verloren had, de i4/^.r-suppor-
ters de tegenpartij achterna gingen. Onderweg naar het stati
on in Diemen werden stenen gegooid, auto's bekrast en ruiten 
vernield. De bezoekende clubs waren vaak ook niet te beroerd 
o m in Diemen tekeer te gaan. 

S c h a n d a l i g l i e d 
De H o n : " O p zondag 17 januari waren we er helemaal klaar voor. 
De wagens van de ME stonden voor het station. Manschappen 
met wapenstokken en schilden. Ruiters te paard. Een groot deel 
van het aangrenzende Dr. A.J.J. van Gemertplein was afgesloten 
o m eventuele vijandigheden met de /l/dx-achterban te voorko
men. O m 13.40 uur kwam de eerste bomvolle trein binnen en 

Zelfs de grootste 
krant van Singapore 
meldde het optreden 
van burgemeester 
De Hon in Diemen 
(The Straits Times). 

Dutch 
to act 
against 
racism 
ROTTERDAM - Dutch soc-
cer officials promised on 
Tuesday they would taclcle 
racism in tlie sport foilowing 
a dramatic move by Amster
dam autliorities at the weele
end to turn baci( trainloads of 
visiting fans chanüng racist 
slogans. 

The Dutch Soccer Union 
(KNVB) said it would reveal 
it plans to combat racial 
taunts from the terraces later 
this week. 

Last October, Dutch First 
Division side Feyenoord Rot
terdam handed out leaflets to 
fans in a bid to stop chanting 
racist slogans in the stadium. 

Soccer chiefs also came un-
der fire on Tuesday from the 
Central Information Point on 
Soccer Vandalism (CIV) for 
faiiing to take action at a 
time when racism at stadi
ums was growing. 

On Sunday two trainloads 
of Utrecht supporters bound 
for a Dutch League game 
against Ajax Amsterdam 
were sent back home after 
fans chanted racist slogans 
and handed out anti-Semitic 
pamphlets. 

The action was instigated 
by the mayor of Diemen, the 
Amsterdam suburb where the 
fans were supposed to get out 
to walk to the Ajax Stadium. 

The stadium was also at-
tacked on Saturday night 
when hooligans painted racist 
slogans and swastikas on the 
field. 

The CIV, an independent 
government-financed re
search group, said in a report 
issued on Tuesday incidences 
of racist chanting were in-
creasing this season and that 
last season 14 people were ar-
rested. 
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om 13.50 uur de tweede met samen zo'n 900 FC Utrecht-suppor
ters. Velen hingen joelend uit de ramen. De deuren van de eerste 
trein gingen open (De Hon: "Als zo'n trein wordt leeggekieperd, 
dan zie je wat op je afkomen.") en daar begon het geloei opnieuw. 
De burgemeester heeft de meest gehoorde scheldwoorden in zijn 
agenda genoteerd: 'kankerjoden, kutjoden'."Heel bedreigend 
was dat gescandeerde geschreeuw." Daarbi j werd ook de 
Hitlergroet gebracht. Verder hadden fanaten een pamflet met 
een schandalig lied verspreid, dat gezongen moest worden op de 
wijs van Big City. De tekst was uitermate kwetsend voor joden en 
voor de slachtoffers van de Bijlmer-vliegramp. 

Het eerste couplet luidde: In geen stad waar ik ooit kwam / zag ik 
nergens zoveel joden / als in dat kanker Amsterdam / Ja je ziet ze al 
van verre /met die ff-ote gele sterren. 

Het tweede couplet: Ja het is nu zeven uur / er komt een Jumbo door 
de muur/ Je boort gegil in alle talen / maar het zijn maar illegalen / 
Amsterdam oladiee / en de flat komt naar benee. 

" D a t k a n n i e t ! " 
De H o n : " I k zat in een Mf-bus je met de M£-commandant 
Cees Schoonen en de Diemer hoofdinspecteur van politie 
G u u s Setz. Ik zeg: 'Dat k a n niet! I k w i l niet dat die mensen 
door mi jn gemeente lopen. Ik w i l ze terugsturen.' De com
mandant reageerde: 'Dat kan geregeld worden, maar het duurt 
wel even. We gaan ze allemaal weer in de trein drijven.' N a 

De inwoners van Diemen moesten ook vöör 1993 het geweld van voetbal
supporters tolereren. Hier een intocht met ME-begeleiding In 1983 
(foto's Gerrit Hols). Op de bovenste foto links het Diemense NS station. 

overleg met de officier van Justitie Steenbrink en na het aan
rukken van extra manschappen werd de actie ingezet. Het 
opdrijven van de mensen die al op het plein stonden naar het 
perron, waar er ook vele honderden waren, ging volgens de 
burgemeester heel professioneel. De ruiters lieten h u n 
paarden dwars lopen, zodat ze bij wijze van spreken langszij 
op het publiek aankwamen. Dat deinsde vanzelf wel achteruit. 
Zo werden eerst het plein en daarna de perrons ontruimd. 
Iedereen zat weer in een van de treinen. Met de NS was contact 
opgenomen; om even over drie uur ging de eerste trein terug 
naar Utrecht en vlak voor half\'ier de tweede." 

N a al het gedoe rond Ajax-Utrecht (De H o n : "De uitslag weet ik 
niet meer.") had de burgemeester telefonisch contact met 
Klaas Wil t ing, de woordvoerder van de Amsterdamse politie, 
die een persconferentie zou geven. In Amsterdam was immers 
ook nogal wat beroering want de Ajacieden hadden in hun sta
dion tevergeefs zitten uitki jken naar de Utrechters, totdat er 
omgeroepen werd dat die niet zouden verschijnen. Bij die pers
conferentie zat ook Cees Schoonen, de Mir-commandant. 
's Avonds hoorde De H o n dat sportverslaggever Mart Smeets 
de Diemer-ingreep een goede maatregel vond. Ajax-tra.mer 
Louis van Gaal dacht er ook zo over. Later liet /l/^x-voorzitter 
Michael van Praag weten dat hij het prachtig vond dat de 
Utrechters rechtsomkeert hadden moeten maken. Maandag 18 
januari kwam bij het gemeentehuis van Diemen een vloed aan 
telefoontjes binnen. Van de media voor nadere informatie en 
interviews. Van de kant van autoriteiten om h u n waardering 
uit te spreken. Zoals E d van T h i j n , burgemeester van Amster
dam. Die zei: "Bob, ik vind het zo prachtig wat je gedaan hebt." 
De oud-burgemeester van Diemen J . H . Strumphler T ideman 
betuigde ook adhesie: "Geweldig". Aan het eind van dezelfde 
week zat De H o n in de Tros-Show bij interviewer Ivo Niehe nog 
eens zijn verhaal te vertellen. Verder meldden verschillende 
bewonderaars dat zij ( in totaal) vier bomen op zijn naam zou
den planten in het Vredeswoud in Jeruzalem. De burgemeester 
was tot zi jn verbazing een landelijke bekendheid geworden. 

K r i t i e k en l o f 
Een kritische noot kwam er van een jurist , die vond dat de rel
schoppers stuk voor stuk gearresteerd hadden moeten wor
den. De H o n n u : " D a t moetje eens proberen met 900 man op 
een kluitje voor je. D a n wordt het vast en zeker rammen. Zelfs 
de pogingen van de vanuit Utrecht meegekomen eigen bege
leiding - 18 Utrechtse politiemensen en 24 stewards van FC 
Utrecht - o m de supporters i n toom te houden, haalden niets 
uit. Naar huis terugsturen was de beste oplossing. Theo 
Aalbers, de voorzitter van FC Utrecht, dacht er net zo over." 
"Het was natuurl i jk heel vervelend dat er in de treinen ook 
soms vaders met h u n zoontjes zaten. Die hadden op een leuk 
middagje-uit gerekend. E n zo waren er wel meer mensen die 
part noch deel hadden aan het kwalijke supportersgedrag. Het 
is vreselijk vervelend, dat de goeien onder kwajen moeten l i j 
den. E r zi jn boze supporters die naar het bestuur van hun club 
zi jn gestapt om het geld voor hun voetbalkaartje terug te vra
gen, maar daar is FC Utrecht niet aan begonnen." 
In de week na de voetbal-affaire stroomden i n het Diemer 
gemeentehuis ook vele adhesiebetuigingen binnen. Deze kwa
men niet alleen van organisaties en instanties, maar ook diver
se burgers uit Diemen (en andere plaatsen) waren evenmin 
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karig met h u n lof. 
O n t e v r e d e n 
I n het archief van de burgemeester zitten in een apart mapje 
vier reacties van mensen die ontevreden zi jn. Een fan van FC 
Utrecht schrijft in een lange brief onder meer: " I k w i l er nadruk
kelijk op wijzen dat deze manier van optreden absoluut niet op 
zi jn plaats is geweest. Ik zelf bevond mij in de tweede trein en 
heb niets, maar dan ook niets, gemerkt van de door u gesugge
reerde opmerkingen/liederen/kreten. Ik ben [...] uitermate 
boos over het onrecht wat is geschied. [...] Ik moet mij nog eens 
beraden over de te ondernemen stappen opdat een soort gelijk 
wanbeleid uwer zijde niet meer zal voorvallen." De onderteke
ning bestaat slechts uit onleesbare kras, waaronder getikt staat: 
" E e n boze supporter." 

Vervolgens is er een Amsterdammer die zijn brief begint met de 
volgende woorden: " I k heb niets tegen joden, maar wel wat tegen 
chanterende joden. Als wij het over joden hebben, doen wij altijd 
zo sentimenteel en emotioneel en halen '40-'45 er bij. Natuurli jk 
is het erg geweest, ik zal de laatste zijn, die dat niet vind. Maar 
'40-'45 geeft de joden geen vrijbrief om een halve eeuw lang te 
terroriseren. Als we het over joden hebben, moeten we het daar 
ook eens over hebben." Daarna volgt een uitvoerig relaas van het
geen de briefschrijver door joden zou zijn aangedaan. De voet
balaffaire komt in de brief niet voor. Die is - onuitgesproken -
alleen aanleiding geweest om zijn persoonlijke grieven te spuien. 
E n dan is er een brief van een moeder uit Utrecht, die schrijft 
dat haar twee zonen 15 en 17 jaar de bewuste zondag de trein 
naar Diemen namen. "Vroli jk , zich erop verheugend, gingen ze 
al vroeg weg. I n Diemen werden ze opgewacht door de M E en 
als een stel koeien teruggedreven. Onze jongste zoon kwam 
knel te zitten tussen een hek en de dringende massa. Hi j had 
het even fl ink benauwd, sommige mensen waren genoodzaakt 
op de rails te springen. G o d zij dank kwam er op dat moment 
geen trein aan. U moet wel weten dat ik begrip heb dat u 
optreedt tegen dit soort tuig die zulk vuiligheid uitschreeuwen. 
[...] D a t de 'goede onder de kwade' lijden, is mij ook bekend, dat 
gebeurt vaker in het leven. D i t hebben wij onze jongens ook 
gezegd. [...] Ik raad u aan i n de toekomst wat voorzichtiger met 
goedwillende voetbalfans om te springen en eens met de M E 
o m de tafel te gaan zitten o f er een andere oplossing is . " 

D r e i g b r i e f 
T o t slot een dreigbrief van een man uit Utrecht die zichzelf 
"leider van een goede florerende Onderwereld c lub" noemt. 
Z i j n club is uit op "Wraak en nog eens wraak" . N a een lang 
betoog concludeert de schrijver: "Het wordt een kidnapping, 
pakken een o f twee van je familie, en brengen ze voor een paar 
weken over de grens." Uitvoerig wordt verteld dat de ontvoer
de personen i n een oude bunker een ti jd op water en brood 
zul len moeten leven. E n tot besluit: "Geen weerstand voor j u l 
lie eigen best w i l , trouwens een doek met glorivorm doet won
deren." De auteur noemt zich "de Wreker". 

Citaten uit brieven van organisaties en instanties: 

..] willen wij u van harte bedanken voor uw optreden op zondag 17Januari 
j . I. [...] Dit gedrag uwerzijds betekende vooral voor de aan onze zorg toever
trouwde doelgroep een riem onder het hart en een actie waarmee het toch weg-
tanende vertrouwen in de samenleving weer wat terug kan komen." (W.R. 
Stein-Olman, algemeen directeur Stichting Joods Maatschappelijk 
Werk, Amsterdam). 

"[...] moet mij spontaan van het hart dat ik zeer getroffen ben door de hoge 
ethische opvattingen waarmee u uw ambt uitoefent." (O.C. Kerssen, predi
kant Hervormde Wijkgemeente Binnenstad / Bethlehemkapel, Delft). 

"Ook ik betuig graag mijn sympathie voor uw beslissing. De NSF draagt al 
enkele jaren het standpunt uit dat discriminatie en racisme weliswaar maat
schappelijke verschijnselen zijn maar dat dat de sport wereld niet ontslaat van 
de verantwoordelijkheid om daar iets tegen te ondernemen." (J.W. Janssens, 
beleidsmedewerker Nederlandse Sport Federatie, Arnhem). 

"Met zekere trots kan ik laten weten, dat ik inwoner ben van de Gemeente 
Diemen. Een gemeente met een burgemeester, die de moed heeft getoond 
opgewassen te zijn tegen niet te tolereren uitingen van toenemend racisme." 
(W.H. Hartman, Stichting Vriendenkring van oud-Natzweilers, 
Diemen). 

"Met veel instemming heb ik kennis genomen van uw besluit tot het teruglen
den van voetbalvandalen uit Utrecht." (Jacques Monasch, secretaris 
Centrum voor Lokaal Bestuur, Amsterdam / Wiardi Beekman 
Stichting). 

"Uwstandpunt [...] was uiterst welkom. Met name uw uitspraak dat in ieder 
geval binnen de grenzen van uw gemeente het scanderen van racistische en anti
semitische leuzen niet wordt getolereerd blijkt een hart onder de riem van velen 
binnen de joodse gemeenschap te zijn." (Rabbijn Lody B. van de Kamp, 
Rabbinaat Joodse Gemeente Amsterdam). 

"Binnen ons team bestaat veel waardering voor jouw actie en je ingenomen 
standpunt." {Chr\s H. van de Graaf, Openbare Jenaplanschool, 
Gouda). 

"Het is mij een behoefte je te complimenteren. [...] Ik hoop dat goed voorbeeld 
goed doet volgen bij je collegae. " (Mr. R.B. van den Biggelaar, voorzitter 
Raad van Toezicht Academisch Ziekenhuis Utrecht). 

Enige sympathiebetuigingen uit brieven: 

"Hartelijke dank voor Uw daad tegen het racisme van de voetbalvandalen." 
"Een welgemeend 'Bravo!" 
"Het is zelden dat ik 'Geachte' als aanhef voor een schrijven gebruik en het 
zozeer meen." 
"Ik bewonder U! Dat U dat zootje schorum! terug heeft gestuurd naar 
Utrecht." 
"Mijn diepste hoogachting en respect." 
"Bedankt Burgemeester voor wat U zondag heeft gedaan." 
"Respekt voor Uw besluit!" 
"Prima gedaan." 
"Ze terugsturen naar Utrecht was het enige juiste." 
"Hulde, hulde en nog eens: hulde!" 
"Proviciat (sic) met u moedigen optreden." 
"Mijn dank voor uw gedecideerde Niet in mijn gemeente!" 
"Dit moet vaker gebeuren." 
"Eindelijk een autoriteit die de moed heeft." 
"U doet het goed." 
"Een goede daadkrachtige actie. " 
"Ik sta volledig achter uw beslissing." 
"Een daad die staat als een huis!" 
"Ik wil mijn adhesie betuigen." 
"Wij vinden Uw besluit dapper " 
"Wij willen onze waardering uitspreken voor Uw beslissing." 
"In een woord lovenswaardig noem ik uw handelwijze." 
"Bewondering voor uw besluitvaardigheid en moed." 
"Klasse!" 

17 



AJAX-SPELERS IN DIEMEN 
Taco ten Dam 

Er is altijd sprake geweest van een band tussen 
Ajax en Diemen. Veel Diemenaren bezochten en 

bezoeken nog steeds de wedstrijden van Ajax. Ex-
burgemeester Strumphler Tideman had een eigen 
plekje in het stadion aan de Middenweg. Ook bur
gemeester De Hon had zijn ervaringen met Ajax (zie 
elders in dit blad). Het Ajaxstadion aan de 
Middenweg kende zelfs een tribune met de naam 
"Diemen-zijde". In de jaren zestig woonden de Ajax-
spelers bijna allemaal in Amsterdam-Oost. Toen het 
gebruikelijker werd om spelers te kopen van andere 
clubs, vestigden veel van deze nieuwe Ajacieden zich 
in Diemen. In de jaren '80 waren de flats aan de 
Tobias Asserlaan populair. Ronald Koeman woonde 
hier op nummer 331. Na de nieuwbouw in Diemen-
Noorcl werd deze wijk een favoriete woonplek voor 
veel Ajax-spelers. 

De Ajax-spelers konden in Diemen altijd gewoon 
over straat gaan zonder hectische toestanden. Edgar 
Davids en Michael Reiziger bezochten zonder pro
blemen de groenteman, Dani kon ongestoord een 
CD'tje hij Juke Box aanschaffen en Danny Blind wast 
nog steeds in alle rust zijn auto bij het benzinesta
tion. Veel Ajacieden toonden zich bereid iets in 
Diemen te doen. Zo heropende Ronald Koeman in 
1989 de Coffeeshop in het winkelcentrum (1). Jari 
Litmanen reikte in 1998 prijzen uit aan kinderen die 
hadden deelgenomen aan een wedstrijd bij Dubelaar-
Ligthart (2) en Danny Blind was leesvader op basis
school 't Palet in Diemen-Noord (3). 
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OUDSTE VERENIGING VAN DIEMEN, JONG ELAN 
De 'Diemer IJsclub' timmert na 115 jaar nog altijd aan de weg 

Henk Teiwes 

Op het moment dat de sigaren- en sigarettenwinkeher R.C. Poster - zijn zaak was destijds gelegen aan de 
Ouderkerkerlaan hoek J. ter Beekstraat - in 1929 de voorzittershamer van de Diemer IJsclub (DIJC) van 

de heer Pereboom overnam, kon hij niet weten dat een van zijn nog niet geboren nakomelingen, in dit geval 
Jan Poster, een bijzondere plaats zou gaan innemen bij die vereniging. 

I Jsvi rus 
Vader Poster sr kon destijds z i jn zoon H a n spannende verha
len vertellen, in het bi jzonder uit de periode dat hi j voorzitter 
was bij de Diemer IJsclub. Door het enthousiasme van zi jn 
vader, werd ook hij met het ' i jsvirus ' besmet. H a n vertelde de 
anekdotes weer door aan zi jn zoon Jan . E n zo kon het niet uit
bli jven dat de b inding die de familie Poster met de ijsclub 
had, door het nageslacht werd voortgezet. Vandaar dat niet 
alleen Jan , maar ook zi jn broer Roel met partner, Monique 
van Elderen, z ich vanaf h u n prille jeugd gingen inzetten voor 
het welzi jn van de DIJC. 

115 j a a r j o n g 
Toen de HKD jan benaderde voor het geven van een interview, 
stemde hij daar onmiddell i jk mee in . Op de afgesproken 
avond en na het nuttigen van enkele kopjes koffie steekt Jan 
van wal . A l snel bemerk je dat hij een amusant verteller is, die 
kan beschikken over een uitgebreid archief. Wat w i l je, als er 
gegevens achterhaald kunnen worden van een vereniging die 
anno 2002 115 jaar jong bli jkt te zi jn. Jong ja , want ondanks 
het respectabele aantal jaren dat deze vereniging bestaat, 
bruist het huidige bestuur van enthousiasme. Dat is duideli jk 
aan de orde wanneer Jan aan het interview begint. 

O p r i c h t i n g 
H i j vertelt dat de toenmalige burgemeester H.W. Toewater 
z i ch i n 1887 inzette voor de opr icht ing 
van de DIJC. 16 Februari 1887 is de 
d a t u m , dat de Diemer IJsclub in café De 
Reiger, waarvan de eigenaar/uitbater C . 
Pereboom ti jdens de plechtigheid tot 
voorz i t ter w e r d benoemd het ' leven 
zag' . O m d a t veel archiefmateriaal in 
het verre verleden van de DIJC verloren 
is gegaan, m a g men van geluk spreken, 
dat de namen van de bestuursleden van 
het eerste u u r wel bewaard z i jn geble
ven. H . W . Toewater, burgemeester van 
Diemen, wethouder J . H . Kieviet, vee
houder J . Havekotte, manufacturier J . 
Kaskens en onderwijzer M . Sterk waren 
de pioniers. H u n motief, maar vooral 
dat v a n burgemeester Toewater: "Geef 
de arme jeugd in de wintermaanden 
vert ier , v o o r a l i n de v o r m van de 
schaatssport" . " D e winters waren in de 

negentiende eeuw veel strenger dan in de huidige t i jd , " aldus 
Jan Poster, "hetgeen impliceert dat er langer geschaatst kon 
worden." 

' K a c h e l c l u b ' 
" I n de beginjaren van de vereniging," zo gaat Jan verder, "werd 
op het ijs van de Keulsevaart gereden. Op een primit ief aange
legde ijsbaan. Een koek-en-zopie, gevestigd in een tent, werd 
verzorgd door T . H . Ruigrok van de Werve. Een zeer bekende 
naam in het Diemense. Naderhand, in het begin van de twin
tigste eeuw, werd uitgeweken naar de Korte Diem en de Eerste 
Diem. Wegens ouderdom en door overlijden moest in 1907 
een ander bestuur worden gevormd van de 'Kachelclub', zoals 
de ijsclub in de volksmond spottend werd genoemd. Dat de 
naam "zopie" soms wel erg r u i m werd geïnterpreteerd bleek in 
1929, waarin de winter zo streng was dat het ijs op de Diem de 
vrachtwagen die de extra biervaten naar het "zopie" aanvoerde, 
kon dragen. Ja , dat waren nog eens winters. 

O n m a c h t 
De Diemer IJsclub trad in 1910 toe tot de Ijsbond Hollands 
Noorderkwartier, maar in 1915 werd het lidmaatschap hiervan 
weer opgezegd. De reden hiervan is niet geheel bekend. E r 
werd gezegd, dat het te maken had met 'onmacht ' . 
Vermoedelijk was het niet-aandragen van nieuwe ideeën de 
oorzaak. De prijs voor het lidmaatschap was in die tijd bela-

IJsvermaak begin 1900 op de Weespertrekvaart, toen nog Keulse Vaart geheten. Van links 
naar rechts zien we aan de Hartveldseweg het Zwitsers Hotel, het Diemense raadhuis, een 
boerderij met opstallen en de pastorie van de RK kerk. De Sint Petrus' Bandenkerk werd in 
1910 gebouwd op de plaats van de boerderij (prentbriefkaart uitgave NJ. Boon, Amsterdam). 
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In december 1906 organiseerde de Diemer IJsclub schaatswedstrijden op het bevroren water 
van de Keulse Vaart. Links de voormalige huizen aan de Wilhelminakade, ook wel Rabbikade 
genoemd. Op het ijs de koek-en-zopie-tent van T.H. Ruigrok van de Werve (prentbriefkaart 
uitgave NJ. Boon, Amsterdam). 

chelijk laag. Het was gewoon onmogelijk, in verband met de 
lage inkomsten aan contributiegelden, dat er nieuwe investe
ringen konden worden gedaan. De kosten voor toetreding 
bedroegen ƒ 2,50 per jaar en een zogenaamde ijskaart (een 
landkaart van de omgeving van Amsterdam waarop de ijswe-
gen waren aangegeven) kostte slechts een dubbeltje. Wel sloot 
het bestuur voor het baanpersoneel in 1912 bij de Ijsbond een 
collectieve verzekering af. Het bedrag: ƒ 0,15 per individu. 
Nadat de DIJC in 1915 uit de bond was getreden, vroeg het 
bestuur in 1917 het l idmaatschap van de KNSB aan. 

B e s c h e r m h e e r 
In die ti jd kon men er gewoon niet omheen de burgemeester 
van Diemen het beschermheerschap aan te bieden. Tot zi jn 
overli jden i n 1925 was burgemeester j h r E . W . E . B icker 
beschermheer. Hi j was degene die in 1912, bij de viering van 
het 25-jarig bestaan van de DIJC, de ver
eniging een schitterende voorzittersha
mer cadeau deed. Gemaakt uit ivoor en 
zilver met een inscriptie i n de rand. Jan 
loopt naar een kast en haalt de hamer 
uit een speciale kleine kist voorzichtig te 
voorschijn. Het is echt een relikwie van 
de Diemer IJsclub, zeer bijzonder. " O p 
zo'n mooi antiek exemplaar moetje heel 
secuur z i j n , " zegt Jan en vervolgt zi jn 
verhaal. "Burgemeester A. J . de W o l f f 
werd de volgende beschermheer. Je zul t 
begrijpen dat vanzelfsprekend burge
meester De H o n inmiddels dezelfde 
functie heeft gekregen. Hi j is daar zeer 
gelukkig mee, want zover ik weet, heeft 
hij destijds als jongen uit Betondorp 
vaak de ijsbaan aan de Ouderkerkerlaan 
bezocht. Aan die ' i jsti jd' , vlak na de 
Tweede Wereldoorlog, heeft hij prettige 
herinneringen overgehouden. Volgens 
kenners moet hi j een verdienstel i jk 
schaatser z i j n , " besluit Jan . 

20% V e r m a k e l i j k h e i d s b e l a s t i n g 
Bij het bestuderen van de diverse notu
len, geschriften en officiële stukken die 
de Diemer IJsclub de HKD ter inzage heeft 
gegeven, komen interessante zaken aan 
de orde. Zo wordt duidelijk, dat de DIJC 
in de begin jaren dertig niet meer tevre
den was met het 'gemodder' op het open 
water. E r werd uitgezien naar een terrein, 
dat na inundering (onder water zetten) 
geschikt kon worden gemaakt voor een 
ijsbaan. Verzoeken aan het college van 
B & W van de gemeente Diemen (onder 
andere in een schrijven van 11 december 
1930) leverde niets op. Een tweede ver
zoek, gedaan op 6 april 1932, om in de 
wintermaanden gebruik te mogen 
maken van het gemeentelijke sportter
rein, werd vooralsnog niet gehonoreerd. 
Pas op 10 augustus 1932 kreeg een depu
tatie van het bestuur bij het college 

enigszins voet aan de grond. Overeengekomen werd dat de ijs
club rondom het terrein een kistdam zou maken; 30 cm hoog 
en 40 cm breed. Een houten gebouwtje moest onderdak bieden 
aan de elektrische pomp voor de nodige watertoevoer. Het ter
rein mocht gratis worden gebruikt, mits de ijsclub zich ver
plichtte 20% van de bruto-opbrengst van de entreegelden aan 
de gemeente a f te dragen. Aan vermakelijkheidsbelasting werd 
door de gemeente nog eens 20% geïnd. 

P r o b l e m e n 
Vanaf 1 november tot einde winterseizoen zou het terrein met 
water uit de sloot door een wormmolen onder water worden 
gezet. Althans zo waren de plannen, maar financiële proble
men dreigden roet in het eten te gooien. De stichtingskosten 
waren niet uit eigen middelen op te brengen. Een verzoek om 
een voorschot van ƒ 1500,- tegen 5% rente, met een jaarlijkse 

y j . M # .-f 
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Het bestuur van de Diemer IJsclub, in 1937 bijeen tijdens het 50-jarigjubileum van de vereni
ging. Van links naar rechts (staand): Willem Bocxe, A.S.A. Arsher, Willem Martens, Piet 
Martens, Arie Buitenhuis en Jaap Havekotte; (zittend): J. Crobbee, burgemeester mr A.J. de 
Wolff, Jan Havekotte (voorzitter), Cor Pereboom, Jaap Hoefman en Arie Bruidegom 
(foto archief Diemer IJsclub). 
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aflossing van ƒ 50,- per jaar, l<.on het probleem oplossen. E r 
werd tevens vastgelegd, dat bij openstelling van de ijsbaan een 
extra aflossing van 10% van de bruto entreegelden zou worden 
betaald. Geen gemakkeli jke opgaaf dus. 

O p e n i n g 
Eindel i jk in het winterseizoen 1932-1933, werd de ijsbaan op 
13 december 1932, 's avonds o m halfacht, officieel door ere
voorzitter C . Pereboom geopend. Op het sportterrein stond 
tevens de muziektent. Die werd door het plaatsen van grote 
ramen erin, geschikt gemaakt als garderobe. O m aan de 
behoefte van dorstige schaatser(sters) te kunnen voldoen, 
werd i n deze muziektent een koek-en-zopie ingericht met als 
eerste uitbater W. Panse, later G . aan de Stegge. Een giganti
sche kolenkachel moest zo goed en zo kwaad als het kon, de 
grote ruimte verwarmen. De boerenstand had het eerst niet zo 
begrepen op de ijsbaan. Wegens de watertoevoer moest het 
waterpeil worden verhoogd, wat door de boeren niet in dank 
werd afgenomen. Toen het waterpeil naderhand weer moest 
z a k k e n , w e r d er vaak alleen modderwater u i t de sloot 
gepompt. Met alle problemen van dien. 

J a a p Havekot te 
J a n Havekotte, bestuurslid sinds 1909 en in 1935 tot voorzit
ter benoemd, had een zoon, Jaap geheten. Hi j was het die de 
Diemer IJsclub in de schaatswereld grote bekendheid gaf. A l 
v a n a f z i jn jeugd beheerste Jaap het schaatsen tot in de finesses. 
Vele pri jzen werden door hem behaald. Het schaatsen werd 
een v a n z i jn meest beoefende hobby's. Als men toen al kon 
spreken over hobby's. Wegens de veelheid aan baanwedstrij-
den in den lande, mankeerde er dikwi j ls wat aan de ijzers. 
Vandaar dat hij een doe-het-zelfman werd, die zelf zi jn schaat
sen ging slijpen en repareren. Het kon dan ook niet uitblijven 
dat hi j een eigen schaatsontwerp wilde maken. Dankzi j Jacob 
Lassche, die door Leo van der K a r naar Jaap was gestuurd met 
een paar door hemzelf gemaakte schaatsen, kon Jaap, na het 
wegwerken van enige constructiefouten, zi jn eigen schaatsen 
fabriceren. 

Arenf Krijtsstraaf 21, tel. 949512 Burg. de Kieviefslr. 7-13, lel. 50265 

Diemer Courant, 18 olitober 1963 

Een foto uit de jaren dertig waarop we Jaap Havekotte zien, die na 
afloop van een schaatswedstrijd door de burgemeester van Zaandam 
wordt gefeliciteerd (foto archief Diemer IJsclub). 

V i k i n g 
Onder de merknaam Viking stichtte hij in 1948 een schaatsfa-
briekje in Amsterdam, dat al binnen korte tijd liep als een 
trein. Vooral natuurl i jk omdat de toenmalige Nederlandse 
cracks, A r d Schenk en Kees Verkerk, grote triomfen behaalden 
op de Wfan^-schaatsen. Jaap Havekotte j r is naderhand de zaak 
grootschaliger gaan aanpakken en ging men de 'noren' in 
Weesp fabriceren. Naderhand werd een fabriek geopend in 
Almere waar onder andere de zogenaamde klapschaats in de 
productie is genomen. Ze zi jn inmiddels beroemd over de 
gehele wereld. 

Jenever 
De DIJC floreerde, mede door toedoen van Jaap Havekotte. 
Het ledental nam toe, baanwedstrijden werden georganiseerd. 
De tot voorzitter benoemde heer Kaskens, was de man die in 
1963 met frisse ideeën op de proppen kwam. Onder zi jn bezie
lende leiding werd een welput geslagen. "Maar ieder nadeel 
heeft ook een voordeel", volgens Johan Cruyff . Het water uit 
de welpomp had een temperatuur van 15° C , zodat de slang 
van de pomp niet op één plaats mocht bli jven liggen. 
Tenminste als de vorst een ijslaag op de baan had gelegd. Ook 
een clubhuis werd gebouwd, waarin entreebewijzen voor de ijs
baan werden verkocht. E r is beweerd dat in het clubhuis, bij 
strenge vorst, zelfs de jenever in de fles bevroor. Maar de oor
zaak lag hierin, dat er stiekem van de jenever was 'gesnoept' en 
de boosdoeners water bij het geestrijk vocht hadden gedaan. 

700 L e d e n 
Tot 1965 was er een gestadige aanwas van leden (700). Helaas, 
in dat jaar kwam ook de kentering. Langzaam liep het leden
tal terug en in 1972 waren er slechts 300 over. Het was tevens 
het laatste seizoen, want in 1973 was het gebeurd met de ijs
baan. De gemeente Diemen had het sportterrein nodig voor 
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Een sfeerbeeld van vooroorlogse IJspret op de baan van de Diemer 
IJsclub (foto archief HKD). 

haar uitbreidingsplannen. De woonwijk Diemen-Zuid moest 
gestalte krijgen en in de beginjaren zeventig werd begonnen 
met het bouwri jp maken van het hele gebied. Bestaande 
woningen en boerderijen werden gesloopt. Omliggende lande
rijen gingen onder het zand, inclusief het sportterrein. 

5 4 J a a r 
Wethouder D u r a n trok zich het lot van de DIJC sterk aan. 
Dankzi j hem en door de inzet van de inmiddels tot voorzitter 
benoemde heer R. Bruyntjes, kon de ijsclub over het terrein 
van de Korfbal Vereniging Diemen ( K V D ) aan de Wi l lem de 
Zwijgerlaan beschikken. Met ca 141 leden werd i n het seizoen 
1975-1976 op de sproei-ijsbaan, waarvan de ondergrond uit 
gravel bestond, opnieuw begonnen. Anno 1976 telde de club 
226 leden, wat na alle tegenslag niet onverdienstelijk was. 
Ti jdens de viering van het 90-jarig bestaan was oud-voorzitter 
Jan Havekotte aanwezig. 54 Jaar lang had hij de schaatssport 
met raad en daad terzijde gestaan. Een record aan bestuurli jk 
functioneren kan men wel stellen. In 1977 werd de koers ver
legd. Jongeren namen bestuursfuncties van de oude garde 
over. Z i j waren het die het jeugdschaatsen introduceerden. De 
KVD stelde welwil lend haar kantine voor het schaatspubliek 
ter beschikking, wat de gezellige sfeer aanmerkeli jk verhoogde. 

Bij vorst in de wintermaanden komen vele Diemenaren tezamen op de 
natuurijsbaan van de Diemer IJsclub bij de Vinkenbrug. Rechts zien we 
burgemeester Bob de Hon en in het midden Arie van Dijk na een span
nende wedstrijd die op 3 januari 1993 werd verreden (foto Jan Poster). 

Het was goed toeven op de ijsbaan van de Diemer IJsclub aan de 
Ouderkerkerlaan. Op de foto zien we van links naar rechts: Loes 
Schroeier, Miep Westerbeek, Riet Vijn en Crada Klaasen; (zittend): 
Mientje Goedhart (foto archief Diemer IJsclub). 

100-jarig bestaan 
Bij het 100-jarige bestaan (1987) hield de toenmalige wethou
der Steven D i j k een pleidooi voor een 'normale ijsbaan'. Maar 
deze wens zou toch nog even in de ijskast worden gezet. 
Doordat de KVD naar sportpark De Diemen ging 'verkassen', 
bleef er voor de DIJC niets anders over dan naar een alternatief 
te zoeken. Met het inzetten van een behoorlijk stevig vriesweer 
tijdens het seizoen 1990-1991, werd op de ringvaart aan de 
Diemerkade een ijsbaan gecreëerd. Niet alleen overdag, maar 
ook 's avonds onder sfeervolle verlichting, aangebracht door 
de gemeente Diemen, waren de schaatsenrijders en -sters van 
harte welkom. 

Pressie 
Doordat het bestuur danige pressie ging uitoefenen, kreeg de 
ijsclub van Groengebied Amstelland uiteindelijk de toezegging, 
om in het poldertje bij de Vinkenbrug een ijsbaan aan te leg
gen. Ti jdens de zomer van 1992 werd hiermee een begin 
gemaakt. De gemeente Diemen stelde zich garant voor de aan-
legkosten. Door burgemeester De H o n werd eindelijk op 21 
november 1992 met het 'opendraaien' van een kraan de baan 
officieel geopend. Onder leiding van de huidige bestuursleden 
C. Bocxe, L . Demmers (voorzitter), E . Hagedorn, M . van Hoek, 
T . Lui f , J . Poster en A. Saan wordt voortdurend naar nieuwe 
initiatieven gezocht. D i t om de jeugd meer betrokken te doen 
geraken bij de schaatsport in het algemeen en de Diemer IJsclub 
in het bijzonder. A l werken de winters niet alti jd mee, de DIJC 
is ieder winterseizoen paraat. Mochten de ijsgoden de DIJC 
minder goed gezind zi jn, dan schaatst de club op de Jaap 
Edenbaan. Zi j is niet meer weg te denken uit deze regio, al bli jft 
de her inner ing aan de oude vertrouwde ijsbaan aan de 
Ouderkerkerlaan bij vele oudere Diemenaren nog alti jd voort
bestaan. 

Met dank aan Jan Poster en het bestuur van de Diemer IJsclub voor het 
verstrekken van informatie en het beschikbaar stellen van archiefstukken. 

Literatuur 
Poster, Jan, Lau Demmers &J . F. Reurekas (red.): V O jaar Diemer IJsclub 
1887-1997, Diemen 1997. 

2 2 



IET VAN FEGGELEN SNELSTE VROUW TER WERELD 
OP DE RUGCRAWL IN 1938 

Taco ten Dam 

I et van Feggelen was in 1938 de snelste vrouw ter wereld op alle afstanden rugcrawl. Zij kwam in 1932, zij 
was toen elf jaar, met haar ouders en broer Ruud aan de Ouderkerkerlaan in Diemen wonen. De drie jaar 

jongere Ruud werd later een befaamd waterpolo-international. 

" M i j n vader was een buitenmens en was gelijk verkocht toen 
hij de kans kreeg o m aan de Ouderkerkerlaan in het landelijke 
Diemen te komen wonen," zegt de inmiddels 80-jarige Iet 
Koster-van Feggelen. De Ouderkerkerlaan was toen een kaars
rechte laan die van de Diemerbrug bij de Hervormde kerk 
door de weilanden liep tot aan Duivendrecht. Op ongeveer 
200 meter van de Hervormde kerk was rechts een klein zi j 
straatje, de Julianastraat. Op de hoek stond een stoer heren
huis : Ouderkerkerlaan 38 en 38a. Het huis zag eruit als een 
stevig vierkant blok en bestond uit twee woningen. Het bij
zondere was dat de woningen horizontaal gesplitst waren. 
Beneden woonde de familie Deul en de bovenwoning werd in 
1932 betrokken door de familie Van Feggelen die uit de 
IJsselstraat in Amsterdam-Zuid afkomstig was. Iet: " I k vond 
het wel fijn o m boven te wonen, want je had een prachtig uit
z icht over de weilanden naar de Middenweg. Midden in de wei
landen stond de boerderij van Kreuger." 

G o o i s c h e M o o r d e n a a r 
Toen zij nog in Amsterdam woonde, was Iet al door enkele 
vriendinnetjes met de zwemsport in aanraking gekomen. Zi j 
werd l i d v a n Zwemvereni^ng Het Y en moest daarvoor regelma
tig van de Rivierenbuurt naar het Sportfondsenbad in Amster
dam-Oost lopen. N a haar verhuizing naar de Ouderkerkerlaan 
ging zij naar de Frankendaal-MULO i n de Watergraafsmeer. Iet: 
" A l s het goed weer was, ging ik op de fiets en bij slecht weer 
n a m ik de Gooische Moordenaar. Ik stapte op bij V i j n op de hoek 
van de Burgemeester Bickerstraat." 

H a a r zwemtalent werd spoedig opgemerkt en vanaf haar der
tiende j aar g ing ze ti jdens de middagpauze naar het 
Sportfondsenbad o m te trainen. Haar eerste trainer was Voogd, 
maar haar succestrainer werd de gevluchte Duitse jood Fri tz 

Een familiefoto uit 1941 met van links naar rechts: mw. I. van 
Feggelen-Hogendijk, Ruud van Femelen, let van Feggelen en G.J.M. 
van Femelen (foto archief let Koster-van Feggelen). 

De Diemense wereldrecordhoudster op alle afstanden rugcrawl let 
Koster-van Femelen (foto archief letKoster-van Femelen). 

Groszmann, op wie zij zeer gesteld was en met wie zij haar 
mooiste periode meemaakte. Iet van Feggelen zwom in vele 
zwembaden in Europa en verbeterde keer op keer het wereld
record op de 100 meter rugcrawl. 
De Tweede Wereldoorlog had grote gevolgen voor de zwem-
carrière van Iet van Feggelen. De beste zwemster ter wereld van 
dat moment was natuurli jk een grote kanshebber op O l y m 
pisch goud, maar door de oorlogsomstandigheden gingen de 
Spelen in 1940 in Tokio niet door. Uiteraard vonden er in 
1944 ook geen Olympische Spelen plaats en toen in Londen de 
eerste naoorlogse Spelen werden gehouden, was het voor Iet 
van Feggelen te laat. I n september 1947 had zij haar sportieve 
carrière in Monaco beëindigd. Wie er wel bij was in Londen, 
was haar broer R u u d die met de nationale waterpoloploeg 
schitterde. Uiteindelijk moest het zevental in de finalepoule 
het hoofd buigen voor de oppermachtige Italianen. 

D u r a n b a d 
De liefde voor de zwemsport is altijd gebleven. Als leidster van 
de dameszwemsters maakte zij de Olympische Spelen van 1964 
(uitgerekend in Tokio ! ) en in 1968 in Mexico mee. Twee van 
haar drie zoons bereikten ook het nationale waterpoloteam. 
Elke woensdagavond trekt Iet Koster-van Feggelen nog steeds 
haar baantjes op de clubavond van De Meeuwen in het 
Sportcentrum Wethouder EB Duran in Diemen. Het Duranbad is 
gevestigd aan de Ouderkerkerlaan en staat ongeveer op de plaats 
waar Iet van Feggelen in 1932 kwam wonen. Het kan verkeren. 
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De geschiedenis van de Diemense wielerrondes 

DE HEL VAN DIEMEN 
Jaap Haag 

Het is een jaarlijks terugkerend evenement: de Ronde van Diemen. Sinds 1997 bekend als de Rabobankronde 
van Diemen. En minder officieel als de Hel van het Noorden. Want ook al kent de Ronde van Diemen geen 

landweggetjes met kasseien, zoals in de klassieker Parijs-Roubaix, het bochtige parcours tussen de flats geldt 
onder wielrenners als zwaar. Daardoor heeft de Ronde van Diemen zich een eigen plaats in de wielerhistorie 
verworven. 

D e R o n d e v a n D i e m e n 
I n zi jn huidige vorm gaat de geschiedenis van de Ronde van 
Diemen terug tot 1977. In dat jaar werd in het kader van de fee-
steHjkheden rond het 751-jarig bestaan van onze woonplaats 
de Jubileumronde van Diemen georganiseerd. Het jaar daarop 
kon de ronde om organisatorische redenen geen doorgang 
vinden, maar met ingang van 1979 werd het een jaarl i jks 
terugkerend evenement. De naam wilde nog wel eens variëren: 
Diemer Wielerfestijn, Ronde van het Diemerplein, Ronde van Diemen 
of, sinds de laatste jaren, Rabobankronde van Diemen, genoemd 
naar de hoofdsponsor van de ronde. Maar het karakter van het 
gebeuren bleef door de jaren heen gelijk. 

G a n g m a k e r 
De geschiedenis van het wielrennen i n Diemen gaat natuurl i jk 
veel verder terug dan de afgelopen 25 jaar. Het is Bertus Raats, 
secretaris van de Amsterdamse Renners Club Ulysses (de vereni
ging, die de ronde jaarl i jks organiseert) én speaker tijdens de 
rondes, die deze geschiedenis te boek heeft gesteld. "Wieler
sport in Diemen, r u i m driekwart eeuw in woord en beeld" 

De sinds 1932 in Diemen gevestigde garagehouder Leen Hontckoe (1900-1979) metéén van 
zijn gangmaakmotoren. Als gangmaker op de motor was Leen Bontekoe al in de jaren '20 een 
bekend gezicht op veel wielerbanen in binnen- en buitenland. Hij reed met tal van wielrenners, 
waaronder bekende namen als John Bustraan en Dethmar Klink. 

luidt de titel van zi jn in 2000 uitgegeven boekje. Daar in lezen 
we, dat in de eerste decennia van de twintigste eeuw ook inwo
ners van Diemen het fietsen als sport gingen beoefenen. Onder 
hen Bate ter Heide, fietsenmaker aan de Overdiemerweg, die i n 
1928 de Diemer Fietsclub had opgericht. Daarvan wordt later 
echter weinig meer vernomen. De eerste Diemenaar, die in de 
wielersport écht geschiedenis schreef, was overigens zelf geen 
wielrenner, maar een 'gangmaker' op de motor bij baanwed
strijden: Leen Bontekoe, in 1900 in Amsterdam geboren, maar 
sinds 1932 garagehouder aan de Muiderstraatweg in Diemen. 
Maar in de loop der jaren zouden ook uit Diemen afkomstige 
wielrenners op de voorgrond treden. 

H e n k G r i f f i o e n 
Als eerste grote noemt Raats de Diemense wielrenner Henk 
Griffioen (geb. 1919). Hi j kwam uit een arm nest van rietsnij
ders en grasmaaiers en het wielrennen was voor hem ook een 
manier om wat geld te verdienen. Zi jn grootste roem beleefde 
hij in de tweede helft van de jaren '30, toen hij verschillende 
overwinningen behaalde en in tal van wedstrijden hoog eindig

de. I n Diemen zelf won hij een thuiswed
strijd op een grasbaan, die op het sport
terrein voorbij de hervormde kerk was 
uitgezet. De "Gr i f fe l " , zoals zi jn suppor
ters hem noemden, had in Diemen zelfs 
een eigen fanclub, die hem financieel 
steunde bij de aanschaf van nieuwe ban
den o f een derailleur. De door Griffioen 
gewonnen bekers werden bewaard in een 
pri jzenkast in café De Kroon aan de 
Muiderstraatweg. Gr i f f ioe n was vlak 
voor het uitbreken van de Tweede 
Wereldoorlog opgenomen in de selectie 
voor de Olympische Spelen van 1940, maar 
dat sportevenement heeft door de oorlog 
geen doorgang mogen vinden. 

R o n d j e s langs de k e r k 
In de eerste jaren na de oorlog stonden 
bij de jaarlijkse Oranjefeesten in Diemen 
ook alti jd wielerwedstrijden op het pro
gramma. Het parcours was uitgezet in 
Diemen-Zuid en liep over de Ouderker
kerlaan, Weesperstraat en over de vaak 
modderige weg langs het ringspoor (de 
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In de omgeving van Sloterdijk pakt Henk Griffioen (rechts) in 1937 met nauwelijks waarneembaar verschil de zege in het Groot Criterium van 
Amsterdam. Links Ab Bosma. 

Venserweg) weer naar de Ouderkerkerlaan. Een rondje 'langs' 
de (hervormde) kerk dus, dat voor het eerst in 1946 verreden 
werd. Vanaf 1948 werd het een officiële ronde, georganiseerd 
door de Amsterdamse Sportclub De Germaan. I n deze ronde werd 
H e n k Griff ioen door Chr is Vi jn geklopt en in 1950 werd de 
Diemenaar Jan Bredius na een spannende eindsprint tweede 
i n de categorie nieuwelingen. Nadat een door de modder 
onherkenbaar geworden Leo de Booij de wedstri jd van 1951 
op z i jn naam had geschreven zou het tot 1957 duren, tot er 
weer een Ronde van Diemen verreden werd. Het parcours liep n u 
onder andere door de Burgemeester De Kievietstraat en de 
Prins Bernhardlaan en de rugnummers konden worden afge
haald in café De Kroon. Het weer was slecht en er deden zich de 
nodige valparti jen voor. Voor Bertus Raats was het een van zi jn 
eerste 'rondjes o m de kerk', maar door een lekke band moest 
hij vroegti jdig opgeven. Joop W u u r m a n , die al 18 kilometer 
voor de f i n i s h wis t te ontsnappen, w o n de ronde. De 
Diemenaren J a n Schipper en Jan Bredius werden respectieve
li jk 9e en 15e. 

R o n d j e s t u s s e n de flats 
N a de ronde van 1957 valt er echter een gat van 20 jaar in de 
geschiedenis van de Diemer wielerwedstrijden. I n 1977 wordt 
de draad echter weer opgepakt, eerst door de Wielervereniging 
Ie Champion en vanaf 1979 door de Amsterdamse Renners Club 
Ulysses. E n door de sponsors natuurl i jk , die dit evenement 
iedere keer weer mogelijk maken. Daarvan mogen genoemd 
worden; ri jwielhandelaar Leo van Staveren, die zich ook alti jd 
heel verdienstelijk maakt bij de organisatie van de Avond Fiets
vierdaagse, de Winkeliersvereniging Diemerplein, Autobedrijf 
Bontekoe (van S i m o n Bontekoe, die zi jn vader Leen was opge
volgd), H e r m a n Gorter (eigenaar van Sportschool Shapr i -Gym 

en in zi jn jonge jaren ook een talentvol wielrenner), de VSB-
Bank, Vredestein en de RABO-Bank. Het parcours loopt nu door 
de René Cassinlaan, de Albert Loethoelistraat, de Tobias 
Asserlaan en het Oranjeplantsoen. Dat het geen gemakkelijk 
parcours is, dat niet zonder reden de bijnaam " H e l van het 
Noorden" heeft gekregen, wordt ons beeldend geschilderd 
door T i m Krabbé, die in zi jn boek "43 Wielerverhalen" verslag 
doet van zijn deelname aan de Diemer wielerronde van 1980: 
" E e n bochtig en kuilerig straatsteentjesparkoers van iets meer 
dan een kilometer, tussen hoge flats. Het is erg koud en er 
waait een rukkerige, harde w i n d die door de flats in vreemde 
kronkels gedwongen wordt". Winnaar wordt Hennie van Lent 
en in de categorie nieuwkomers de dan nog jeugdige Jelle 
Ni jdam. Die Diemense straatsteentjes zouden twee jaar later 
trouwens 'dolle' Dries van Wijhe een paar tanden kosten. De 
marathonschaatser, die in de zomermaanden ook veel fietst, 
k w a m in de straten van Diemen hard ten val. 

Grote n a m e n 
Éénmaal, namelijk in 1984, werd de ronde ook als profronde 
verreden. Het bedrijf Kwantum maakte dit samen met het 
weekblad Aspekt (mediabedrijf Wegener) financieel mogelijk. 
Grote namen als J a n Raas, Joop Zoetemelk, Gert- Jan 
Theunisse, Adrie van der Poel, Cees Priem, Jacques Hanegraaf, 
Phi l Anderson en Peter Winnen verschijnen bij deze gelegen
heid aan de start in Diemen. Tour de France winnaar Laurent 
Fignon had ook beloofd te komen, maar liet verstek gaan. De 
wedstrijd werd er niet minder spannend door. Raats beschrijft 
een enerverende race, waarbij vooral de ploegen van Kwantum 
en Panasonic onderling hevig stri jd leverden. Uiteindeli jk won 
Jacques Hanegraaf. E n bij de amateurs was het Bob 
Rijkenberg, die de ronde op zijn naam schreef. 
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De Diemense broers jan en George Bredius. 
jan Bredius (geboren 1930) werd tweede in 
de categorie nieuwelingen in de Ronde van 
Diemen in 1950. 

jan Bredius met zijn fiets kort voor de start van de Ronde van Betondorp in 1951. 

D i e m e n s talent 
Een tweede profronde heeft nadien niet meer in Diemen plaats 
gevonden. Maar als amateur-wedstrijd is het Diemense wielere-
venement niet meer weg te denken. A l wordt er a f en toe ook 
wel eens gemopperd. Zo zou de op zaterdag verreden ronde het 
Diemense winkelcentrum minder goed (per auto) bereikbaar 
maken voor het winkelende publiek. Maar daar staat natuur
lijk wel een prachtig sportgebeuren tegenover. Een sportgebeu
ren, dat ook wielrenners uit Diemen de kans geeft (en gaf) om 
voor eigen publiek op te treden. Zoals Paul Blonk, Mare Krook, 
René Markus , Jan de Nijs, René Pouw en marathonschaatser 
Hans Pieterse. Jan de Nijs (oud-wereldkampioen amateur-stay
er) won de race in 1986, al woonde hij toen nog niet in Diemen. 

I n 1993 werd hij derde. I n 1995 werd René Markus derde bij de 
B-amateurs/veteranen en in 1998 tweede. Raats, die tijdens de 
rondes ook als speaker optreedt, doet van al deze wedstrijden 
uitgebreid verslag. E n dat jong Diemens talent i n de toekomst 
nog van zich zal doen spreken, dat staat vast. Maar of dat al op 
3 september, de datum waarop de Ronde van Diemen dit jaar ver
reden zal worden, het geval zal zi jn, moeten we afwachten. 
De foto's werden met dank ter beschikking gesteld door 
Bertus Rants. 

Literatuur 
• Diemer Courant. 
• Raats, Bertus: Wielersport in Diemen. Ruim driekwart eeuw in woord en beeld, 

uitgave in eigen beheer, 2000. 

Met hoge snelheid over rammelende straatsteentjes. Het peloton, met Tim Krabbe' op dat moment aan kop, in de Ronde van Diemen van 1980. 
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Ruime aandaclit voor de Ronde van Diemen steeds in de Diemer 
Courant. I-lier een voorbeschouwing in de editie van 19 april 2000. 

Bokser Joop Niemans 

DIEMENAAR ZORGT IN 1944 VOOR SENSATIE IN 'KRASNAPOLSKY' 
Taco ten Dam 

Op de warme zomerdag van de 21ste juni 1944 zou de Diemenaar Joop Niemans boksgeschiedenis schrij
ven. In de afgeladen grote zaal van Krasnapolsky aan de Dam in Amsterdam moest hij het gevecht aan

gaan met Kees O ij. De spanning was voelbaar in de warme zaal toen Olij, geëscorteerd door zijn vader Sam, 
de ring binnenstapte. Het publiek reageerde lauw. Als bokser werd Olij gerespecteerd, maar cle familie Olij 
had een kwalijke reputatie in Amsterdam. Sam Olij bouwde in de jaren '20 een imposante carrière op door 
driemaal achter elkaar Nederlands kampioen zwaargewicht te worden. Maar de Amsterdamse politieman 
was lid van de NSB en stak zijn sympathieën voor de Duitse bezetter niet onder stoelen of banken. Ook zijn 
zoons Jan en Kees toonden hun nazi-sympathieën openlijk. Geen wonder dat die warme avond de 
Amsterdamse en een handjevol Diemense Doksliefhebbers in Krasnapolsky de onbekende outsider uit 
Diemen, Joop Niemans, onder oorverdovend kabaal binnenhaalden. 
A a n het begin van het gevecht leek Niemans even overdonderd door de sfeervolle entourage. Bli jkbaar verwachtte het publiek 

veel van hem. In de eerste ronde ging hij op een harde rechtse 
directe van Ol i j neer. De zaal werd doodstil . Maar Niemans 
krabbelde overeind en stond weer toen de scheidsrechter tot 
negen tellen was gekomen. Z i j n trainer Piet ter Meulen 
schreeuwde de longen uit z i jn l i j f en Niemans bleef overeind 
tot de gong. 
N a het commando "boks" ging Kees Ol i j , de winst ruikend, er 
vol tegenaan en viel wi ld aan. Maar Niemans had zich hersteld 

en maakte gebruik van de aanvalsdrift van Ol i j . Toen deze heel 
even zi jn dekking verwaarloosde, gaf hij net het beetje ruimte 
voor de gevreesde rechtse van Niemans. Ol i j stortte op het can
vas. In de grote zaal van Krasnapolsky brak een enorme heksen
ketel los toen Oli j werd uitgeteld. Diemen had er die avond een 
nationale sportheld bij. 
N e d e r l a n d s k a m p i o e n 
I n de bokssport leek Joop Niemans uit het niets te komen. Pas 
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op latere leeftijd, hij is al 25, nam hij de boksschoenen op. Op 
jonge leeftijd was hij wel sportminded, maar toonde dat in de 
jaren voor de oorlog vooral als keeper i n de jeugd en later het 
eerste van D.V.A.V. Daar was hij met zi jn imposante gestalte 
een groot obstakel voor de aanvallers van de tegenpartij. Hi j 
beleefde er een prachtige periode, maar hij zag een nieuwe uit
daging in de bokssport. Hi j meldde zich aan bij Boksschool 
George Carpentier in Diemen, maar verkaste al snel naar de 
bekende Boksschool Krieger in Amsterdam. Eerzuchtig als hij 
was, trainde hij dat de vonken eraf vlogen. Menig Diemenaar 
zal verwonderd opgekeken hebben als de aan zi jn conditie 
werkende Joop Niemans weer eens voorbi jkwam. Zelfs als de 
mussen van de hitte van het dak vielen, liep hij hard met een 
dikke, zware winterjas aan. De beroemde bokstrainer Piet ter 
Meulen onderkende al snel z i jn talent. V i a een serie knock-
outs vloog 'Joop Beton' bij de Noord-Hollandse kampioen
schappen door de diverse klassen van de nieuwelingen en de B-
klasse. I n 1944 was hij halve finalist bij het Nederlands kam
pioenschap zwaargewicht en in 1945 werd hij Nederlands 
kampioen bij de Bevrijdingskampioenschappen. Als Niemans in 
de buurt bokste, trokken alti jd veel Diemenaren naar de wed
strijd. Cor van der Wielen was er in 1945 bij toen Niemans in 
het Concertgebouw bokste en zag tot zi jn grote schrik, dichtbij 
de r ing zittende, z i jn dorpsgenoot even neer gaan. Cor: "Het 
was tegen K u y k uit Maastricht tijdens de halve finale voor de 
Nederlandse Kampioenschappen. Maar Joop was snel overeind en 
sloeg dwars door de dekking van K u y k heen. H i j waggelde 
groggy in de rondte en werd staande uitgeteld." I n 1946 kon 
Niemans wegens een blindedarmontsteking zi jn titel niet ver-

De Diemense bokser Joop Niemans (foto Fransen). 
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dedigen, maar een jaar later was het weer raak bij de 
Nederlandse kampioenschappen. Niemans versloeg 'Baby' de 
Voogd, Nars K a n o n en Hubertus Mak. 

D u b l i n 
Als Nederlands kampioen kreeg Joop Niemans een plaats in 
het team dat in mei 1947 voor de Europese kampioenschap
pen in D u b l i n moest aantreden. Maar de reis naar D u b l i n 
bleek een slopende onderneming. Het gezelschap vertrok vri j 
dagavond o m zeven u u r van het Centraal Stat ion i n 
Amsterdam, ging met de boot naar Harwich en k w a m via 
Londen en Holeyhead pas zondagochtend o m 11 uur aan i n 
D u b l i n . Niemans werden grote kansen toebedacht, maar de 
Diemense bokser was niet fit en de arts overwoog hem zelfs a f 
te keuren voor het gevecht. Teamleider Bergström kreeg het 
echter voor elkaar dat Niemans toch mocht boksen, maar hij 
verloor kansloos in de derde ronde tegen de wel fitte 
Fransman Bigotte. Kampioen in D u b l i n werd echter de Ier 
Gerry 0 ' C o l m a i n . Een fitte Joop Niemans haalde een hal f jaar 
later zi jn gram in Glasgow door dezelfde Ier knock-out te 
slaan... 0 ' C o m a i n zou hem na de wedstrijd vol eerbied "de 
ongekroonde koning van E u r o p a " noemen. 

B o k s s c h o o l D i e m e n 
In 1948 verloor Niemans bij de Nederlandse kampioenschap
pen van de Groninger Johan de Jager, maar dat stond zijn selec
tie voor de Olympische Spelen niet in de weg. E i n d jaren veer
tig beheerde Niemans zijn eigen boksschool in een zaaltje in 
Café Aan de Stegge aan de Hartveldseweg in Diemen. 
Penningmeester was Ti jhuis en Chris Schaap, een stratenmaker 
uit Amsterdam, was de trainer. Cor van der Wielen, die met zijn 
vriend Gerrit van Soelen eigenlijk voor de conditietraining naar 
de boksschool kwam, herinnert zich n u nog het ijzeren trai
ningsritme van Schaap om de duikstoot en de opstoot te oefe
nen: "Kaak-kaak, maag-maag, hoek-hoek, rib-rib positie." Later 
werd er ook nog getraind in Café-restaurant De Kroon. De ring 
kon er net een plaatsje vinden, maar eigenaar Boudewijn van 
der Kroon had het na een paar weken wel gezien. Hi j verzocht 
zi jn sportieve clientèle vriendelijk te stoppen met boksen, want 
de zweetgeuren waren moeilijk te combineren met de horeca-
activiteiten in het café-restaurant aan de Muiderstraatweg. 
Niemans, die inmiddels aan het Weesper Zandpad in Diemen 
een betonbedrijf had, probeerde het daar nog even met een 
sportschool. I n 1948 stopte Joop Niemans ondanks zi jn selec
tie voor de Olympische Spelen met boksen. Hi j had het te druk 
gekregen met zi jn bedrijf. Hi j was nog jaren bestuurslid van 
D.V.A.V. en maakte zich zeer verdienstelijk als c lubman. Zo 
ontwierp hij de drainagekoker voor het veld en legde die zelf 
ook aan. Hi j plaatste banken rondom het veld en voorzag de 
entree van een nieuw hek en een loket. Op het jubileumfeest in 
1956 organiseerde hij bokswedstrijden tijdens de festiviteiten. 

Joop Niemans werd een succesvol zakenman en verhuisde 
later naar België. H i j overleed op 27 maart 2000. Ti jdens zi jn 
uitvaart waren nog enkele oud-D.V.A.l^'ers aanwezig. 

Speciale dank gaat uit naar Rinze van der Meer voor het verstrekken 
van de vele gegevens. 



De hardloopcarrière van de Diemense sportman Bert van Sijtveld 

TIJDENS HET LOPEN ZWEEFDE JE SOMS 
Jaap Haag 

De bekers verdringen zich op de schappen van zijn prijzenkast. En een kamerwand is vrijwel geheel 
behangen met medailles en vaantjes. Vol trots laat Bert van Sijtveld zijn trofeeën zien. Gewonnen bij een 

haast niet meer te tellen aantal hardloopwedstrijden, waaronder vooral wedstrijden op de 5 en 10 kilome
ter, strandlopen en marathons. Zowel in Nederland als ver over de landsgrenzen. Het is een indrukwekken
de oogst, die ons nieuwsgierig maakt naar het verhaal achter de carrière van deze bijzondere sportman. 

Waar Bert zijn jeugd doorbractit. Boerderij 'üc l\iniicnLinici aan de 
Ouderkerkerlaan in Diemen-Zuid. De foto Is gemaakt in 1965, kort 
voor de afbraak van de boerderij. 

V a n b o e r e n k o m - a f 
Bert van Sijtveld is een geboren en getogen Diemenaar. Een 
Diemenees dus. Hi j zag het levenslicht op 28 februari 1944. 
Z i j n wieg stond in de n u niet meer bestaande boerderij De 
Pannenkamer aan de Ouderkerkerlaan 124, dicht bij de grens 
met Duivendrecht . Hi j stamt uit een oude Diemense boeren
familie , want al vanaf rond 1700 woonden er Van Sijtvelds op 
De Pannenkamer. Berts grootvader. D i r k van Sijtveld, was in 
1904 een van de oprichters geweest van de Boerenleenbank in 
Diemen. Evenals diens broer Wil lem, die de eerste kassier van 
de Diemense bank werd. Dat was in een tijd, waarin de boeren 
nog heel invloedri jk waren in Diemen. A l stonden ze ook "erg 
op z ichzel f " , volgens Bert. "Trotse eigenheimers vaak", ook in 
het midden van de twintigste eeuw nog. De kerkelijke tegen
stellingen speelden onder de boeren ook nog lang een grote 
rol , aldus Bert. " W i j waren hervormd en onze buren katholiek. 
Maar die zeiden ons 's zondags geen goeiedag en als je bij hen 
langs ging, k w a m je ook nooit verder dan de voordeur". 

K o e i e n m e l k e n 
"We hadden gemiddeld zo'n 30 tot 35 koeien", vertelt Bert, "en 
voor mi jn vader was de boerderij zi jn lust en zi jn leven. Hi j was 
niet streng, maar wel erg gesloten. M i j n moeder deed de opvoe
ding van de kinderen (behalve twee oudere broers werd na Bert 
ook nog een jonger zusje geboren)". Bert groeide op in de late 

jaren '40 en in de jaren '50. In Diemen bezocht hij de School met 
de Bijbel. Anders dan in de jaren vóór de Tweede Wereldoorlog 
gingen de meeste boerenjongens in Diemen toen niet meer op 
klompen naar school. " E r waren er nog wel een paar, maar die 
werden daarom behoorlijk gepest", aldus Bert, "en dat wilde ik 
niet". Van jongs a f aan moest hij meehelpen op de boerderij, zij 
het met mate: "toen ik op de lagere school zat moest ik iedere 
dag tenminste één koe melken. Mi jn zusje hoefde dat overigens 
niet". N a de lagere school bezocht Bert de Lagere Landbouwschool 
in Abcoude, al wist ik niet goed o f ik wel echt boer wilde wor
den. Aan sport werd thuis niet gedaan, dat bleef voor Bert zi jn 
hele jeugd door een ver van mijn bed-show. Tot zijn 19e. Toen 
k w a m de grote verandering in zi jn leven. 

Voor het eerst een wedstrijd buiten de landsgrenzen. Bert van Sijtveld (nr 
45) bij de cross van de Belgische krant Le Soir in de winter van 1965. 

Start van de 3000 meter wedstrijd op de Chris Bergerbaan in de 
Amsterdamse Watergraafsmeer in 1966. Bert start uiterst rechts in de 
binnenbaan. 
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De eerste keer, dat Bert een marathon liep was in 1972 in het 
Brabantse Hees, niet ver van Oss. De wedstrijd kende een hoog aantal 
uitvallers (ongeveer 50 % ) , maar Bert (nr 11) eindigde als derde. 

O n d e r de w a p e n e n 
"Totdat ik in militaire dienst ging had ik nog nooit gesport en 
nog nooit getraind. Dat ik zo goed kon hardlopen was dan 
ook nooit echt opgevallen". D a t bleek pas toen Bert onder de 
wapenen was geroepen. "Ti jdens oefeningen moest je soms 
wel hardlopen", aldus Bert, en toen werd zi jn natuurtalent 
ontdekt. H i j kon zo goed hardlopen, dat zi jn medemilitairen 
niet wilden geloven, dat hij tot dat moment nog nooit aan 
sport had gedaan, nog nooit getraind had en geen l id van een 
sportvereniging was. "Je neemt ons in de mal ing" was het com
mentaar. Dat was in 1963. 

Paraatheid 
Toen was Berts belangstelling echter snel gewekt. " I k werd 
gegrepen door sport. I k ging alles volgen op dat gebied, van 
voetbal tot wielrennen. E n ik probeerde zoveel mogelijk te 
trainen natuurl i jk . Zolang ik nog in militaire dienst zat moest 
dat vooral in de vrije uren buiten diensttijd gebeuren. Alleen 
toen er eens veldloopkampioenschappen waren, waarbij ons 
onderdeel (de luchtafweerartillerie) het moest opnemen tegen 
de jongens van de luchtmacht, toen mochten we ook in 
diensttijd vaker trainen. Maar daarna hield dat weer op, want 
volgens de commandant k w a m anders de paraatheid in 
gevaar. E n onze sportinstructeur had inmiddels een hekel aan 
me gekregen. Omdat ik hem eraf liep na tuur l i jk ! " 

T r a i n e n e n w e d s t r i j d e n 
Na veertien maanden militaire dienst kon Bert zich volop gaan 
wijden aan zi jn sportcarrière. " I n dienst had iedereen me aardig 
gek gemaakt met het idee dat ik een wereldtopper was". E n dat 
moest dus worden waargemaakt. " I k werd meteen l id van een 
sportvereniging. Dat was van A.V. (Atletiek Vereniging) 23 in 
Amsterdam. E n ik ging steeds vaker aan wedstrijden meedoen, 
vooral baanwedstrijden op de 3, 5 en 10 kilometer. Maar om 
me met de echte top te kunnen meten, dat was toch even een 
ander verhaal dan te winnen van mi jn mede-militairen". Ook 
in de crosswedstrijden (veldlopen), waaraan Bert vanaf 1964 
eveneens steeds vaker deelnam, was zi jn naam niet meteen 
gevestigd. O m door te breken k w a m het aan op trainen, trainen 
en nog eens trainen. "Aan dat trainen raakte ik trouwens hele
maal verslaafd" vertelt Bert. "Het lopen geeft een soort kick, je 
geest verruimt erbij. Het is onder het lopen soms alsof je zweeft. 
Als ik een week niet liep werd ik sjagerijnig. Twee keer per week 

trainde ik op de baan van de Atletiek Vereni^ng in Amsterdam-
Oost. Later, toen ik net als iedereen overging op steeds inten
sievere trainingsprogramma's, liep ik ook heel veel van huis uit, 
rond de golfbanen in Duivendrecht." Het resultaat van al dit 
intensieve trainen zou niet uitblijven. Bij wedstrijden werd de 
naam Van Sijtveld steeds vaker gehoord. 

S l o t e n s c h o o n m a k e n 
Het volgen van een intensief trainingsprogramma en het mee
doen aan zoveel wedstrijden liet zich echter niet altijd goed 
combineren met het dagelijkse werk op de boerderij. " I n de 
winter ging het nog wel, maar 's zomers had je meer zwaar 
werk. Sloten schoonmaken bijvoorbeeld". Bert herinnert zich 
daarbij ook de keiharde stronken van veeneiken (de restanten 
van het eikenbos, dat duizenden jaren geleden in de omgeving 
van het huidige Diemen gestaan heeft). " E n dat harde werk 
brak je toch wel op. Wat dat betreft was het voor mijn sport-
loopbaan eigenlijk beter, toen de boerderij in 1966 onteigend 
werd voor de nieuwbouw in Diemen-Zuid. A l was dat voor mijn 
ouders natuurli jk een drama. Ik heb gezien dat mi jn vader 
stond te huilen toen het vee opgehaald werd. E n hij wilde ook 
niet mee met de verhuisauto, die reed zonder hem weg." 

G e s p a n n e n voet 
Ook op een andere manier kon het hardlopen Bert soms op 
gespannen voet brengen met zi jn omgeving. Want als de 
Diemense kerkgangers hem op zondagochtenden zijn trai
ningsrondjes zagen lopen werd daar schande van gesproken. 
Zo was hier in 1964 nog de mentaliteit. E n ook in zi jn familie 
had men het moeili jk met zi jn gesport op de Dag des Heeren. 
" I k weet nog goed de paniek thuis" , zo vertelt Bert, "toen ik op 
de zondagmiddag na mi jn belijdenis door iemand met een 
auto werd opgehaald voor een wedstrijd. E r was vanwege mi jn 
belijdenis veel familie op de koffie en die stonden op hun ach
terste benen. Een wedstrijd op zondag, dat kon toch niet! 
Maar ja , dacht ik , ze houden me toch niet tegen en ik dus mee 
in de auto. K w a m ik 's avonds enthousiast met een prijsje 
thuis, maar behalve ikzelf was daar verder niemand blij mee. 

Het in Emmeloord gehouden Nederlands kampioenschap veldloop op de 
10 kilometer in 1971, waar Bert (links op de foto) als tiende eindigde. 
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Bert van Sijtveld in actie tijdens de Open Nederlandse kampioenschap
pen marathon in Maasluis in 1974. Ondanks een valpartij wist Bert hier 
als negende te eindigen (en als tweede van de Nederlandse deelnemers). 
Achter hem op de fiets (met haarband) zijn begeleider Ger van de Nesse. 

Later werd dat minder een probleem. Ook al omdat m'n vader 
op een gegeven moment de kerk de rug toekeerde, zonder ove
rigens ooit te vertellen waarom. Hi j was erg gesloten. E n m'n 
moeder hield het op zondagochtenden steeds vaker bij de 
kerkdienst op de radio". De jaren '60, die in Nederland zoveel 
vernieuwingen met zich brachten, hadden uiteindelijk ook bij 
de Van Sijtvelds iets los gemaakt. "Maar uiteindeli jk", aldus 
Bert, "was mi jn vader toch wel trots op me; 'die jongen van mij 
k a n zo hard lopen, dat niemand hem bij kan houden', had hij 
eens tegenover anderen gezegd." 

N a a r de top 
In 1966 k w a m Bert als dierenverzorger werken op het Centraal 
Dierkundig Instituut, dat toen nog in Amsterdam gevestigd was. 
Het was een mooi vervolg op het werk op de boerderij en het 
viel beter met het sporten te combineren, al had hij wel eens 
moeite met de taakopvatting van sommige mede-ambtenaren; 
"s tond ik de eerste dag om acht uur op de stoep, was er nog 
n iemand" . Maar alles went. E n buiten werkti jd stond zi jn 
leven geheel en al in het teken van het hardlopen. Zi jn sport 
had hem een jaar eerder voor het eerst buiten de landsgrenzen 
gebracht. Bert nam toen deel aan de cross van de Brusselse 
krant Le Soir. E n dat het intensieve trainen steeds meer vruch
ten begon a f te werpen, bewezen zi jn resultaten in baanwed
stri jden op de 3, 5 en 10 kilometer. " I k werd zeven keer regio 
kampioen van Noord-Holland en Utrecht. E n zo rond 1968 
was ik tot de Nederlandse top doorgedrongen, zeg maar bij de 
beste t ien." I n 1969 werd Bert in de alti jd sterk bezette DOS 
Estafette eerste op de 10 kilometer in een ti jd van 30,30 (30 
m i n u t e n en 30 seconden). E n eind dat jaar stond Bert tweede 
op de Nederlandse ranglijst van hardlopers. Ook bij crosswed
strijden vestigde Bert steeds meer de aandacht op zich. " I n 
1970 werd ik derde in de strandloop IJmuiden-Bloemendaal. 
Vanaf toen was ook mi jn familie helemaal 'om' en was het 
geen schande meer, dat ik op zondag hard liep. Het was als een 
soort keerpunt, maar mi jn vader heeft dat jammer genoeg niet 
meer meegemaakt. Hi j is in 1969 overleden." 

M a r a t h o n s en andere hoogtepunten 
Trainen, heel veel trainen. Dat was wat Bert de aansluit ing bij 
de hardlooptop had gebracht. Het trainingsprogramma werd 
daarbij steeds intensiever; " I k liep elke dag zo'n 20 tot 25 kilo
meter, zeven dagen in de week. E n vanaf 1972 tweemaal per 
dag." De dagelijkse trainingsresultaten werden nauwkeurig 
bijgehouden in schriften, die hij zorg\'uldig bewaard heeft en 
niet zonder trots aan Henk Teiwes en mij liet zien, toen we bij 
hem op bezoek waren voor het maken van dit interview. Ook 
zi jn wedstrijdtijden zijn in dit 'logboek' terug te vinden. Zoals 
die van de marathons, waaraan Bert naast de crosswedstrijden 
was begonnen. Ook hierin vond Bert al gauw aansluit ing bij 
de Nederlandse top. " I n 1972 eindigde ik als derde in de mara
thon van het Brabantse Hees. In een tijd van 2 uur en 35 m i n u 
ten. Door de hitte op die dag, waren er toen heel veel uitvallers. 
Het jaar daarop liep ik mi jn snelste marathon. Dat was tijdens 
de open Nederlandse kampioenschappen van 1973. Twee uur 
en 25 minuten wees de klok aan (het wereldrecord stond toen 
op 2.09 uur; thans op 2.05 uur) . Met die tijd werd ik vierde. E n 
als de buitenlandse deelnemers niet zouden worden meegere
kend tweede, achter Johan Kijne. Onderweg kreeg ik een 
inzinking, maar later haalde ik er weer een hoop in . E n dank
zij de aanmoediging en de waarschuwingen van mi jn fietsende 
begeleider Ger van de Nesse kon ik veel anderen vóór blijven. 
Het was een van mi jn mooiste wedstrijden. Maar ik heb er 
achteraf wel spijt van, niet eerder met marathonlopen te zi jn 
begonnen". In 1973 nam Bert ook deel aan de wereldkampi
oenschappen cross in het Belgische Warechem. Dergelijke 
internationale wedstrijden behoren tot de hoogtepunten in 
zi jn carrière en met gepaste trots laat hij dan ook de vaantjes 
en medailles zien, die hij heeft overgehouden aan interlands in 
onder andere Nederland, België, Polen en Zwitserland. 

W e d s t r i j d op leven e n d o o d 
In 1974 werd Bert (of Ben, zoals hij in de pers nogal eens 
genoemd werd) in Maassluis weer tweede van Nederland in de 
marathon. E n eind 1974, met kerst, werd hij ook nog de snel
ste van Nederland op de 15 kilometer. 
"Maar" , aldus Bert, " i k was toen al niet meer in topvorm. I k 

kreeg dat jaar steeds meer last van pijn in mi jn buik. M i j n 
huisarts dacht eerst nog, dat het wel vanzelf over zou gaan, dat 

Weer op de been. Na zijn operatie in het begin van 1975 loopt Bert van 
Sijtveld (nr 151) in oktober van hetzelfde jaar in Griekenland dé 
marathon: van Marathon naar Athene (42.195 m). "Ik deed er een 
uur langer over dan anders ", aldus Bert, "maar voor mij was het op dat 
moment wél iets heel bijzonders". 
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Bert van Sijtveld in het Central Park in New York aan het einde van de 
marathon van New York in 1979, waar Bert van Sijtveld {nr 156) van 
de ca. 16000 deelnemers als 713e eindigde. 

ik misschien te hard trainde. E n de pi jn was ook soms weer 
weg." Maar de pijn k w a m ook weer terug. E n o m een lang ver
haal kort te maken: er werd uiteindelijk kanker geconstateerd. 
Dat was begin 1975. "E inde topsport" schreef Bert later in de 
kantl i jn van zi jn trainingsschrift . Bert vertelt er buitengewoon 
openhartig over. Het is in feite het verhaal, dat vele jaren later 
door wielrenner Lance Armstrong opnieuw geschreven zou 
worden. Waarbij mag worden aangetekend, dat Bert er slech
ter aan toe was. E n dat anno 1975 de taboes over zoiets nog 
heel wat groter waren dan in de jaren '90. Berts verhaal heeft 
dan ook de nodige aandacht gekregen als voorbeeld van hoe 
iemand met kanker weet om te gaan. Want al was de uitslag 
van deze wedstri jd i n feite onzeker, Bert ging voor de overwin
ning: " i k bleef doorlopen. I k zal toch weer terugkomen op m'n 
oude niveau", zei hij tegen zichzelf. " I k ben n u eenmaal aardig 
eigenwijs, maar daar ben ik eigenlijk wel blij o m . " A l was het 
soms natuurl i jk heel teleurstellend, dat de trainingsti jden en 
wedstrijdresultaten het niet meer haalden bij die uit " m i j n 
goeie t i jd" . De keurig i n zi jn trainingsboek opgetekende tijden 
laten het zien. Ook de ti jd, die hij in oktober 1975 alweer liep 
op het parcours van de oermarathon (van het plaatsje 
Marathon naar Athene), staat daarin opgetekend. " I k deed er 
een uur langer over dan anders. Maar zo kort na het moment, 
waarop topsport voor Bert op losse schroeven was komen te 
staan "was deelname aan deze marathon voor mij natuurl i jk 
wél iets heel bijzonders." Je zou kunnen zeggen, dat zi jn door
zettingsvermogen Bert opnieuw tot sportheld heeft doen uit
groeien. Reden voor de Nederlandse Atletiek Unie o m hem dan 
ook een hoge onderscheiding toe te kennen. Maar voor Bert 
zelf heeft die medaille ook een keerzijde. Nameli jk dat zi jn 
werkelijke sportprestaties erbij in de schaduw te staan. Want 
het zi jn ju is t die prestaties, waardoor hij een topsporter werd. 
E n dat is waar hij toch het meeste trots op is. E n wat hem de 
grootste voldoening gaf. 

T o t i n N e w Y o r k e n n o g verder 
N a een operatie en een langdurige chemotherapie keerde Bert 
terug. Niet alleen in de sport, maar ook op zi jn werk. Dat laat
ste overigens niet zonder moeite. I n 1973 was hij komen wer
ken op de farmaceutische afdeling van Philips-Duphar i n 
Weesp. Maar toen hij daar weer aan de slag wilde gaan, kreeg 
hij te horen dat hij niet meer hoefde te werken. "Je bent afge
keurd" werd hem gezegd, "hebben ze je dat niet verteld?" Bert 
mocht dus de WAO in , maar daar kon noch wilde hij zich bij 
neerleggen. Overigens is Bert vol lo f over de wijze, waarop hij 
op zi jn bedrijf is opgevangen toen hij te kennen had gegeven 
de draad weer op te wil len pakken. "De bedrijfsarts heeft me 
pr ima begeleid". E n ook wat de sport betreft lukte het Bert om 
terug te komen, al was het dan niet meer helemaal op het 
niveau van wat hij zelf " m ' n goeie t i jd" noemt. "Anderen zei
den, dat wat ik na m'n ziekte presteerde eigenlijk nog een gro
tere prestatie was, maar dat ervaarde ik zelf niet zo. Maar goed, 
ik heb sindsdien nog zo'n vijftien marathons gelopen, waar
onder nog twee keer die van Athene en in 1979 die van New 
York (waar Van Sijtveld 713e werd van de 16000 deelnemers). 
Ook heb ik in 1982 nog de Marathon van Honolulu gelopen". 

U liep w e l m o o i moet i k zeggen! 
I n 1975 is Bert met zijn moeder in de Diemense nieuwbouw-
buurt Buitenlust komen wonen. Een prachtige negentiende-
eeuwse kabinetkast herinnert aan de boerderij van zijn moeder 
in Abcoude. Zo ook enkele oude foto's, die ingelijst aan de 
wand prijken. Boven heeft Bert zi jn trofeeën van het hardlopen. 
N u hij de 50 r u i m is gepasseerd, doet hij niet meer aan hard
lopen. Althans niet actief, want hij volgt het natuurli jk nog wel. 
E n hij kan niet genoeg benadrukken, dat succes alleen door 
heel hard trainen behaald kan worden. "Dat geldt ook voor die 
Afrikaanse marathonlopers, waarvan te vaak gedacht wordt 
dat het bij hen als vanzelf gaat", aldus Bert. "Je moet je er echt 
veel voor ontzeggen. Bereid zi jn om als een kluizenaar te leven". 
Doordat hij niet meer hard loopt, ziet Bert er ook minder afge
traind uit. Dat maakt kennelijk zoveel verschil uit, dat niet 
iedereen in Diemen hem meteen herkent: "Bent U familie van 
die hardloper, die hier alti jd langs kwam?" vroeg de moeder van 
Ria Schrama hem een keer, toen hij eens bij de Schrama's op de 
Overdiemerv\'eg was komen vissen. "Nee", zei Bert, "dat ben ik 
zelf". Waarop zij zei hem niet direct herkend te hebben vanwe
ge die "magere kop. Maar U liep wel mooi moet ik zeggen!" 

De foto 's werden met dank ter beschikkinggesteld door Bert van Sijtveld. 

Terugblik op een topsport carrière. Bert van Sijtveld voor zijn prijzen
kast (foto Wiard Krook, april 2002). 
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P R O 
B o e r e n n u m e r 
Volgend jaar zal wat het erfgoed betreft het "Jaar van de 
Boerderi j" worden. E n die aandacht komt bepaald niet te vroeg. 
Stadsuitbreidingen en de aanleg van bedrijventerreinen, wegen 
en spoorli jnen enerzijds en ruilverkavelingen en schaalvergro
t ing i n de landbouw zèlf anderzijds hebben menige karakte
ristieke boerderij reeds onder de slopershamer doen belanden. 
I n Diemen is die ontwikkel ing al bi jna een halve eeuw geleden 
begonnen en thans is er nog slechts een enkele boerderij over 
van de 60 tot 70 boerderijen, die onze woonplaats geteld heeft. 
Des te meer reden o m de geschiedenis van het boerenbedrijf in 
Diemen vast te leggen. Reeds in 1994 heeft de Historische Kring 
Diemen een prachtig nummer van haar blad aan dit onderwerp 
gewijd. I n aansluiting daarop zal eind dit jaar een nieuw boer
deri jnummer uitkomen. De redactie w i l daarom vanaf deze 
plaats alle lezers van ons blad, die in het bezit zi jn van oude 
fo to ' s o f andere documenten betreffende het Diemense boe
renleven, o f daarover nog interessante o f sappige verhalen ken
nen, oproepen o m zich daarmee tot de redactie te wenden. Het 
eind dit jaar verschijnende boerennummer kan daar heel erg 
mee gebaat z i jn . E n last but not least: voor een sponsor van dit 
nummer houden we ons aanbevolen! 

Verzetspis tool 
Een belangrijke schenking mocht onze vereniging ontvangen 
van HKD-\id Rob Groenen. Het betreft het i jzerwerk van een 
kle in kaliber enkelschots pistool (zie foto's). D i t handvuurwa-

peri werd door hem enige tientallen jaren geleden gevonden in 
een bouwput aan de Hartveldseweg bij de voormalige A - 1 . Ter 
plaatse werden voorbereidingen getroffen voor de aanleg van 
een (overigens nooit gerealiseerde) tunnel onder de voormali
ge snelweg. Omdat het er op l i jkt dat het pistool met de hand 
werd vervaardigd, rijst bij ons het vermoeden dat het hier o m 
een tijdens de Tweede Wereldoorlog illegaal gefabriceerd vuur
wapen gaat. Over dergelijke, uiteraard in het diepste geheim 
vervaardigde 'verzetspistolen', is tot op heden vrij weinig 
bekend. De bijzondere vondst bevindt zich helaas i n een 
roestige staat, maar wordt momenteel door een actief AWN-\id 
voor ons deskundig geconserveerd. 
Uiteraard is de redactie zeer geïnteresseerd nadere informatie 
over de productie van dergelijke wapens te ontvangen. E n 
natuurl i jk ook over wie in Diemen mogelijk over zo 'n hand
vuurwapen beschikt kan hebben (foto's Wiard Krook). 
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